
www.gerishna.com          بهمن 1393  ربیع الثانی 143۶  فوریه 2۰1۵  شماره سی و یکم  ضمیمه شماره 2۶۷۰ روزنامه افسانه فارس    ۸ صفحه  

  نگاه حسین قائدی به کارنامه شش ساله خود در شهرداری گراش: «
یک روستای بزرگ را به شهر تبدیل کردیم

 رودرو با میرزا اکبری در ۲۵ سالگی ریاست او در ورزش گراش: «
  یکی از قوی ترین مدیران استان هستم

   قائدی و کرباسچی
نمره های ریز و درشــت کارنامه جمع می شود و چیزی 
که بیشــتر از بقیه در یاد می ماند، »معدل« اســت. با 
پایان دوران حضور مهندس حسین قائدی در شهرداری 
گراش برگه ی آزمون او روبه روی گراشــی ها است. باید 
چند ســال بگذرد نمراتی که گراشی ها به او داده اند به 
یک معدل مشــخص برســد. همان طور که حالا بعد از 
سال ها مردم درباره اله قلی خان، اسماعیل نژاد، مهندس 
مظفری، ابراهیم و حســین مهروری و دیگر شهرداران 

این ۵۰ سال نظر مشخصی دارند.
برای جمع بندی کارنامه مهندس قائدی مقایســه او با 
یکی از نامدارترین شهرداران ایران، غلامسین کرباسچی 
می تواند راهگشا باشد. قائدی کم و بیش نگاه کرباسچی 

را در شهری با مقایس کوچک تر پیاده کرد.
مجموعه کارهای قائدی را می توانیم در مفهومی به نام 
»شهروند« خلاصه کرد. تا همین یک دهه پیش و حتی 
ســالخوردگان تا همین حالا وقتــی کمی از گراش دور 
می شــوند از واژه »برگشــتن به ده« استفاده می کنند. 
شــهردار سعی کرد تا حد ممکن این مفهوم را در ذهن 
شهروندان تغییر دهد. »پارک ها« بارزترین شاخصه این 
نگاه بود که طبقه متوسط شهری به جای رفتن به صحرا 
و بــاغ بتواند از یک محیط مشــترک عمومی به عنوان 

تفرجگاه استفاده کند.
تاسیس فرهنگسرا، ایجاد ســاختار اداری در شهرداری 
و توجه زیاد به زیباســازی شهری، دیگر نقطه مشترک 
کرباســچی و قائدی اســت هر دو توان خود را در این 
بخش متمرکز کردند چون ســاختن شهر بدون داشتن 

شهروند ممکن نیست. 
با همین نگاه اســت که توجه به زیباکردن شــهر خرج 
کردن نیست بلکه نوعی سرمایه گذاری است که ساکنین 
شــهر را مجاب به هزینه کردن برای شهر خود می کند. 

چرخ اقتصادی در نهایت شهر را به پیش می برد.
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تابســتان و به ویژه شهریورماه فصل تغییرات مدیران دولتی است. اما همانند زمستانی که 
شبیه به بهار است. فصل تغییر مدیران شهرستان نیز جابه جا شده است. 

هر سال در تابستان درخواست های جابه جایی کارمندان دولت در ادارات مختلف بررسی 
می شود تا آنان فرصت این را داشته باشند که در محل جدید خدمت خود برای اسکان و 
تحصیل آماده شوند. اما امسال این تغییرات از آبان ماه آغاز شد و همچنان چندین اداره در 

انتظار افتتاح یا مدیر خود هستند.
شهرداری، بخشــداری مرکزی، جهاد کشاورزی، فرهنگ و ارشاد اسلامی، سازمان تبلیغات 
اسلامی، ناحیه مقاومت بسیج مهمترین اداراتی هستند که شامل تغییر شدند. اداره کار هم در 
همان ساختمان فرمانداری کار خود را شروع کرد و راه اندازی ادارات آب، میراث فرهنگی و 
گذرنامه نیز در نوبت بعدی قرار دارد اداراتی که راه اندازی آن ها به محل و رییس بستگی دارد.

همچنان ســهم مسئولین گراشی از ادارات شهرستان کمتر از متوسط است و در ۸ تغییر 
ماه های اخیر تنها یک گراشی دیده می شود.

۳

۲

گراشی های انقلابی
 در ۲۲ بهمنی دیگر

گریشنا:جلســه ی هماهنگی و برنامه ریزی برگــزاری راهیپیمایی ۲۲ بهمن، هیجدهم 
بهمن ماه با حضور فرماندار و جمعی از مســئولین شهر در دفتر امام جمعه شهرستان 

برگزار شد.
در این جلســه مقرر شد تا طبق روال ســال های گذشته مراسم از ساعت ۹:۳۰ دقیقه  
شــروع و از ســاعت ۱۰، راهپیمایان حرکت خود را از جلو مدرسه ی علمیه ی چهارده 
معصوم)عج( به سمت حسینیه ی ابوالفضل)ع( آغاز و در جلو حسینیه ی اعظم با خواندن 

قطع نامه به پایان برسانند.
تامین سیستم های صوتی مناسب، تعیین مسیر حرکت راهپیمایی، ایجاد هماهنگی بین 
مجریان برنامه و سر دادن شعار های مناسب، محل توقف خودرو های خدماتی، تشکیل 

گروه انتظامات راهپیمایی از جمله مسائلی بود که در این جلسه مطرح شد.
شب بیست ویکم بهمن ماه نیز ساعت ۲۱، در جلوی حسینیه ی چهارده معصوم)ع( به 

۳مناسبت سالگرد پیروزی انقلاب مراسم جشن و نور افشانی برگزار می شود.



محصول موسسه فرهنگی-هنری هفت برکه گراش
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شماره ۳۱

بهمن
خبر۱۳۹۳

در شهرستان

عکس خبر

دهه فجر در بخش ارد: 
افتتاح مدرسه، بوستان، 
دهیاری و خانه بهداشت

گریشنا: همزمان با ایام الله دهه مبارک فجر با حضور اصغر 
فرودی، فرماندار شهرســتان گراش چند طرح عمرانی و 
زیربنایی در بخش ارد با اعتباری بالغ بر ۳ میلیارد تومان 

به مرحله ی کلنگ زنی و افتتاح رسید.
به گزارش حجت عابدی از فرمانداری شهرستان گراش، 
فرماندار گراش در این باره گفت:»مدرســه ابتدایی شش 
کلاسه دهستان زینل آباد با اعتباری بالغ بر ۶۰۰ میلیون 
تومان از محل اعتبارات اداره کل نوسازی و تجهیز مدارس 
اســتان فارس در زمینی به مساحت ۳۰۰۰ متر مربع با 

زیربنای ۵۷۰ متر مربع افتتاح شد.«
اصغر فرودی افزود:»ســاختمان دهیاری و دفتر شورای 
زینل آباد از دیگر طرح های این روستا با اعتباری بالغ بر 
۷۰ میلیون تومان از محل اعتبارات دولتی با زیربنای ۱۶۰ 

متر مربع به بهره برداری رسید.«
وی گفت:»فــاز اول بوســتان ارد بــا اعتبــاری بالغ بر 
۱۰۰میلیون تومان از محل اعتبارات دولتی به بهره برداری 
رســید و فاز دوم آن با اختصــاص ۱۰۰ میلیون دیگر از 
محل اعتبــارات عمرانی ماده ۱۸۰ بــه زودی عملیاتی 

خواهد شد.«
فرماندار گراش از اجرای عملیات تسطیح لیزری، تجهیز 
و نوســازی ۶۰۰ هکتار از اراضی کشــاورزی بخش ارد 
شهرستان گراش با اعتباری بالغ بر ۵۰۰ میلیون خبر داد 
و افزود:»با تسطیح لیزری در اراضی کشاورزی بخش ارد 
مصرف آب بهینه سازی می شود و این طرح موجب توسعه، 

رشد و ایجاد اشتغال در این بخش می شود.«
وی ســاخت خانه بهداشــت روســتای آغصه از دیگر 
طرح های دانشــکده علوم پزشکی گراش عنوان کرد که 
با اعتباری بالغ بر ۱۴۰ میلیون تومان از محل اعتبارات 
دولتی در زمینی به مساحت ۲۲۰۰ متر مربع کلنگ زنی 

شد.
فــرودی اضافه کرد:»نمازخانه، انبار و کلاس آموزشــگاه 
شهید علی پور از دیگر پروژه های عمرانی آموزشی خیر ساز 
بخــش ارد بود که با اعتباری بالغ بر ۲۰ میلیون تومان و 

زیربنای ۱۴۰ متر مربع افتتاح شد.«
وی با اشاره به فعال سازی طرح دولت در بخش تقسیمات 
کشوری گفت:»امیدوار هستیم هر چه سریع تر شهرداری 
در ارد تاســیس شود تا شاهد رونق بیشتر در این منطقه 

محروم باشیم.«
فرودی با تاکید بر اینکه دولت تدبیر و امید در همه حوزه ها 
گام های اساسی برداشته است خاطر نشان ساخت:»طرح 
نظام ســلامت یکی از برنامه های دولت بود که با اجرای 

آن هزینه کمر شکن درمان از دوش مردم برداشته شد.«
فرماندار گراش در این ســفر کلنگ ساخت ۳ واحد خانه 
معلــم را به زمین زد این پروژه بــا اعتباری بالغ بر ۲۰۰ 
میلیون تومان توسط نیک اندیش عبدالله سلحشور ساخته 

می شود.
در این ســفر بهسازی فاز اول بقاع متبرکه امام زاده سبز 
پوش با اعتباری بالغ بر ۳۵ میلیون تومان مورد بهره برداری 

قرار گرفت.
فرماندار گراش ۱۹ بهمن چند طرح عمرانی و توسعه ای 
در دهســتان های فداغ و خلیلی با اعتباری بیش از یک 

ملیارد و دویست میلیون تومان کلنگ زنی و افتتاح کرد.
پروژه آب رسانی به مجتمع فداغ در قالب حفر کانال و لوله 
گذاری به طول ۶۲۰۰ متر با اعتباری بالغ بر ۵۲۰ میلیون 
تومان از محل اعتبارات دولتی در دهستان فداغ اجرایی 
شد که امیدواریم با اختصاص ۸۷۰ میلیون دیگر به این 

طرح،این پروژه به بهره برداری برسد.«
اصغر فرودی افزود:»ســاختمان دهیاری و دفتر شورای 
دهستان خلیلی از دیگر طرح های این روستا است که با 
اعتباری بالغ بر ۵۰ میلیون تومان از محل اعتبارات دولتی 

با زیربنای ۱۲۰متر مربع به بهره برداری رسید.«
وی گفت:»پروژه احداث خانه بهداشت در خلیلی از دیگر 
طرح های عمرانی این دهســتان است که با اعتباری بالغ 
بر ۱۴۰ میلیــون تومان و زیربنای ۹۰ متر مربع از محل 

اعتبارات دولتی کلنگ زنی شد.«
مجموعه اخبار افتتاح های دهه فجر را گریشنا بخوانید.

در شهر خبر اول

۹۹ کیلو تریاک در ۴۰۵
گریشــنا: مامورین نیــروی انتظامی شهرســتان گراش 
در یک عملیات منســجم، موفق به کشــف ۹۹ کیلوگرم 

تریاک،شدند.
به گزارش روابط عمومی فرماندهی انتظامی شهرســتان؛ 
سرهنگ انصاری،فرماندهی انتظامی شهرستان گراش در 
این زمینه گفت:»مأمورین انتظامی این شهرستان از ورود 
یک محموله مواد مخدر از مسیر فداغ به بخش ارد توسط 
یک دستکاه خودرو پژوه ۴۰۵، مطلع و بلافاصله به محل 

مورد نظر اعزام شدند.«
ســرهنگ عبدالعظیم انصاری تصریح کرد:»در این راستا 
مأموریــن انتظامــی، خودرو  را شناســایی و پس از طی 
مســافتی تعقیب و گریز ضمن توقیف خودرو در بازرسی 
از آن، ۹۹ کیلو و ۸۰۰ گرم تریاک کشــف که در نهایت 
متهم، دستگیر و خودرو توقیفی جهت سیر مراحل قانونی 

به مقر انتظامی فرستاده شد.«
  

وام سی میلیونی برای 
ترمیم بافت فرسوده شهر

گریشنا:خانه هایی که در بافت فرسوده ی شهر قرار دارند 
و میزان خطر بیشــتری مالکین آن ها را تهدید می کند، 
برای گرفتن وام ســی میلیون تومانــی در اولویت قرار 

دارند.
به گــزارش روابط عمومــی اداره کل راه وشهرســازی 
لارســتان، مهنــدس داریوش نصر مدیــرکل به همراه 
مهندس ســعید محمدی فــرد رئیــس اداره بافت های 
فرسوده این اداره کل ضمن بازدید از بافت های فرسوده 
عنوان داشت:»در حوزه استحفاظی این اداره کل بیش از 
۳۳۰ هکتار بافت فرسوده وجود دارد که توجه بیشتر به 
این مناطق در اولویت ما اســت و امیدواریم در آینده ای 

نزدیک شاهد ساماندهی این مناطق باشیم.«
مهندس نصر از پرداخــت وام ۳۰ میلیون تومانی بافت 
فرســوده خبرداد وگفت:»متقاضیــان بعد از مراجعه به 
بانــک با اثبات مالکیت و این  که خانه  آن ها در محدوده 
بافت فرســوده قــرار دارد می توانند از این تســهیلات 

استفاده کنند.«
مدیرکل راه و شهرسازی لارســتان ادامه داد:»در حال 
حاضر محدوده بافت فرسوده شهر لار ۱۳۰ هکتار، لامرد 
۵۵ هکتار، خنج ۸۸ هکتار و گراش ۵۶ هکتاراست که وام 
بهسازی بافت فرسوده شهرهای گراش و لامرد مشخص 
و طرح بهسازی بافت فرسوده شهر لار در مراحل نهایی 
است و با توجه این که جنوب فارس منطقه ای زلزله خیز 

است امیدواریم در آینده نزدیک به تصویب برسد.«
  

تخفیف عوارض شهرداری 
به مناسبت روز گراش و دهه فجر

گریشــنا: با تصویب شورای اسلامی شهر گراش عوارض 
شهرداری در ۵۰ روز آخر سال شامل حداکثر ۲۰ درصد 

تخفیف می شود.
با تصویــب موضوع در جلســه ی شــماره ۱۱۳ مورخ 
۲۴/۱۰/۹۳ شورای اســلامی شهر گراش ، حداکثر ۲۰ 
درصد تخفیف عوارض شــهرداری جهــت متقاضیانی 
که به صورت نقــدی و صد درصدی عــوارض متعلقه 
را پرداخــت نمایند تعلق خواهد گرفــت. این مصوبه از 
تاریخ ۱۱/۱۱/۹۳ اجرایی شــده و آخرین مهلت آن نیز 

۲۹/۱۲/۹۳ اعلام گردیده است.
مهندس عبدالرضا هرمزی سخنگوی شورای شهر گفت: 
»تخفیف عوارض شــهرداری از ۱۱ بهمن که از ســوی 
شورای شــهر به عنوان روز گراش نامگذاری شده است 
آغاز خواهد شــد و هدف از آن رفاه همشــهریان عزیز 
و تشــویق آنان به پرداخت به موقع عوارض شهرداری 

است.«
متقاضیان می توانند برای کســب اطلاع بیشــتر برای 
پروانه های ســاختمانی به واحد فنی و عوارض کسب و 

پیشه به واحد کسب و پیشه مراجعه کنند.

در  درویشی  محمدهاشم  انتصاب 
مدیریت آموزش و پرورش و کرم 
صفری در جهاد کشاورزی دو اداره  
شلوغ شهرستان را صاحب رییس 
کرد. در دیگر نهاد شلوغ شهرستان 
ســرهنگ انصاری برای یک سال 
دیگر در فرماندهی انتظامی تثبت 
شــد هر چند ســرهنگ کریمی 

جانشین او از گراش رفت.
بعد از این تغییرات نوبت به ادارات 

دیگر رسید:

بخشدار مرکزی̡ 
مهرمــاه ۹۲ با معرفی بخشــداران 
مدیریتــی  کادر  ارد  و  مرکــزی 
تکمیل شــد.  فرمانــداری گراش 
اما عمــر مدیریت اســپرجانی در 
ســمت بخشــدار مرکزی چندان 
نپایید. تصادف فرزند بخشــدار در 
بندرعبــاس باعث شــد او مجبور 
شود برای مراقبت از او به استهبان 
برگردد. فداغی ها پیگیر بودند این 
سمت به یک فداغی برسد اما گفته 
شد بخشنامه وزارت کشور و تاکید 
بر این که فرمانداران و بخشــداران 
حتما از کارکنان وزارت کشور باشند 
گزینه های بخشداری را معدود کرده 
است. هر چند در نهایت کسی که 
بخشدار شد نیز از آموزش و پرورش 
به طبقه اول ساختمان فرمانداری 

گراش آمد.
بیست و نهم دی ماه عبدالله فضلی به 
عنوان بخشدار مرکزی معرفی شد. 
فضلی دانش آموخته دوره کارشناسی 
ارشد دانشگاه تهران در رشته تاریخ 
تشییع است و به گفته خودش سابقه 
تدریس در دانشگاه های دولتی تهران 

را در کارنامه دارد.

شهرداری ̡ 
شــورای چهارم با انتخــاب قائدی 
نشان داد تمایل دارد تا روند کاری 
شهرداری ادامه داشته باشد. با وجود 
این که برخی از نامزدهای شورای 
چهارم انتقادهایی به عملکرد قایدی 
داشتند اما در نهایت همه اعضا رای 
بــه ماندن او دادنــد. ولی قائدی از 
ســالهای قبل به دنبال بازگشت به 
شیراز بود. شــهردار بعد از چندین 
بار استعفا موفق شد شورا را راضی 
به رفتن خود کند. قائدی شــهردار 
زرقان شد و مهندس هاشمی یکی 
از نزدیکان قائدی از سوی شورا به 

عنوان جانشین تعیین شد. 
بر اساس مقررات شهردار باید دارای 

مدرک مرتبط و حداقل پنج ســال 
سابقه مدیریت مرتبط باشد. چون 
همیشــه بحث اصلی بومی یا غیر 
بومی بودن شهردار بود. طرفداران 
شــهردار بومی معتقد بودند شورا 
با این کار کادرســازی کرده و یک 
اداری  ســاختار  وارد  را  گراشــی 
می کنــد که می تواند ســرمایه ای 
برای شهر باشــد. هر چند با توجه 
به ترکیب شورا توافق کردن بر سر 
یک گزینه بومی که مخالفی نداشته 

باشد کار سختی است. 
موافقان شهردار غیر بومی به تجربه 
موفــق قائدی اســتناد می کردند. 
آن ها معتقدند شهرداران بومی به 
دلیل گرفتار شدن در چالش های 
آشــنایی  همچنیــن  و  محلــی 
خانوادگی مــردم با آنان نمی تواند 
برش چندانی داشــته باشــد. اما 
شــهردار غیربومی مثــل هندوانه 
سربسته اســت ممکن داخل این 
هندوانه قائدی باشد ممکن است از 

داخل آن نجفی بیرون بیاید. 
در نهایت شــورا یک بار دیگر به 
ســمت شیراز دســت دراز کرد و 
نهایی  گزینــه  زارع  غلامعبــاس 

است. 
شهردار انتخاب شده در حال حاضر 
فارس  اســتانداری  از کارمنــدان 
اســت و بیشتر در ضمینه حقوقی 
تخصــص دارد. غلامعبــاس زارع 
دارای دو مدرک کارشناســی امور 
شهری و کارشناسی حقوق است. 
زارع سابقه ۵ سال شهرداری کوار 
را دارد و در ایــن ده ســال نیز در 
استانداری بر امور املاک، اراضی و 
حقوقی شهرداری ها نظارت داشته 

است.

تعاون، کار و رفاه اجتماعی̡ 
بعد از گذر از ســه فرماندار، اصغر 
فــرودی روبــان اداره کار را چید.

فرودی در افتتاح این اداره گفت:» 
این اداره در واقع وظایف سه اداره ی 
کار، تعــاون و رفاه را برعهده دارد و 
عملا همه ی اقشار جامعه به نوعی 
با این اداره، سروکار خواهند داشت، 
به عنوان مثــال در حوزه ی تعاون، 
همه ی تعاونی های سطح شهر و در 
حوزه ی رفاه اجتماعی، همه ی مردم 

با آن در ارتباط خواهند بود.«
اداره کار، تعــاون و رفاه اجتماعی 
۱۸ دی ماه در ساختمان فرمانداری 
گراش افتتاح شد. یکی از مشکلات 
در رونــد راه اندازی نمایندگی اداره 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی  تعیین 
رییســی برای آن بود. ســرانجام 
سرپرست از شهرستان مُهر رسید. 
محمد نیشــتری، متولد ۱۳۵۷ در 
شهرســتان مهر اســت، او از سال 
۱۳۸۴ تا ۱۳۹۱ مســئول اداره کار 
شهرســتان مهر بوده و دو سال به 
عنوان کارشناس تعاون و کارشناس 
مسئول روابط کار در این شهرستان 

فعالیت داشته است. 

فرهنگ و ارشاد̡ 
از زمانــی کــه خبر مجــوز اداره 
فرهنــگ و ارشــاد اســلامی در 
ســال ۱۳۸۹ در گراش منتشــر 
شــد، مهدی آیینه افــروز همواره 
محتمل ترین گزینه ریاســت این 
اداره بــود. آیینه افروز که کار خود 
را در اواخر دهه هفتاد با حضور در 
کتابخانه عمومی گراش آغاز کرد 
با جدا شــدن نهاد کتابخانه های 

عمومــی از بدنــه ادارات ارشــاد 
مجبور شــد برای ادامه کار به لار 
برود. او در این سال ها مسئولیت 
ســمعی و بصــری اداره ارشــاد 

لارستان را بر عهده داشت.
بعد از ســه سال تاخیر در مهرماه 
۱۳۹۲ محســن نعمت اللهــی به 
عنــوان سرپرســت نمایندگــی 
فرهنگ و ارشاد اسلامی به گراش 
آمد. نعمت اللهی در این یک سال 
اداره گــراش را یک تنه به عنوان 
رییس و کارمنــد اداره کرد. کار 
سختی که با توجه به گستردگی 
حیطه کاری اداره فرهنگ و ارشاد 

اسلامی انجام می شود.
آیینه افــروز از آذرمــاه کار خود 
را آغــاز کــرد. برنامــه  گروه های 
نمایشــی در دهه فجر و برگزاری 
جشنواره فیلم کوتاه کل مهمترین 

برنامه های پیش روی اوست.

اداره تبلیغات اسلامی̡ 
سازمان از نخســتین اداراتی است 
که در گراش راه اندازی شد. بعد از 
موسوی رییس خوش تیپ سازمان، 
بودند  روســای بعدی کوتاه مدت 
و کارمندان این اداره به نداشــتن 

رییس عادت دارند.
امسال اداره تبلیغات اسلامی بعد از 
بیست سال صاحبخانه شد اما رییس 
اداره بیش از ۹ ماه دوام نیاورد و از 
خرداد ماه که حجت الاسلام صفایی 
به سمت امام جمعه شیعیان خنج 
منصوب شــد کارهای این اداره را 
پورشمسی کارمند باسابفه سازمان 

راه می انداخت. 
با توجه به زیاد شــدن عمامه داران 

گراشی در این سال ها توقع این بود 
کــه بعد از ۲۵  ســال یک روحانی 
گراشــی به ریاست ســازمان برسد 
شاید که سرانجام این اداره از دست 
روسای یک ساله راحت شود. چندین 
روحانی جوان به استان معرفی شدند 
اما بعد از هفت ماه بدون سرپرســت 
اداره شدن اداره ی تبلیغات اسلامی 
گــراش، پانزدهم دی مــاه، روح الله 
یزدان پرســت ریاســت این اداره را 
تنها  برعهده گرفت. یزدان پرســت 
سی سال ســن دارد و متولد داراب 
است. او از سال ۱۳۷۷ به مدت شش 
سال برای گذراندن دوره ی مقدماتی 
حــوزه، در حوزه ی علمیــه ی امام 
صادق )ع( شهرستان داراب تحصیل 

کرد و در سال ۱۳۸۳ به قم رفت.

مخابرات̡ 
تعدیــل نیرو در شــرکت مخابرات 
فارس باعث شــده بود. عباســپور 
همزمان ریاست ادارات مخابرات دو 
شهرستان خنج و گراش را بر عهده 
داشته باشــد. در جلسه ۱۵ دی ماه 
شــورای اداری همزمــان با معرفی 
رییس اداره تبلیغات اسلامی، سید 
احمد مرتضوی به عنوان ریاســت 
معرفی  مخابرات شهرستان  اداره ی 

شد.
شهرســتان  متولــد  مرتضــوی 
قیروکارزین و دارای مدرک فوق دیپلم 
رشــته ی مخابرات است. او به مدت 
هشت ســال مســئولیت مخابرات 
شهرستان فراشبند را برعهده داشته 
اســت. از دیگر فعالیت های که در 
کارنامه ی مرتضوی وجود دارد شش 
سال، ریاســت اداره ی مخابرات در 

شهرستان قیروکارزین است.

ناحیه مقاومت بسیج̡ 
ســومین فرمانده ناحیــه مقاومت 
بسیج نیز یک غیرگراشی است. ۱۲ 
آذرماه پس از دو ســال و نیم حضور 
در گراش ســرگرد حمیــد مفتاح 
برای ادامه خدمت به صفاشهر رفت 
و سروان محمد مهدی درستکار به 
عنوان فرمانده ناحیه ســپاه گراش 

معرفی شد.
کارشناسی  دانشــجوی  درستکار 
ارشد و  اهل شهرستان فسا است. 
او مســئولیت بســیج دانشجویی 
جانشــینی  و  فســا  شهرســتان 
ناحیه مقاومت بســیج  فرماندهی 
شهرســتان گــراش را در کارنامه 

دارد. 

زرگراه گراش- لار با حضور استاندار و 
دیگر مسئولین استانی و شهرستانی، 
امــروز چهاردهــم بهمــن مــاه به 

بهره برداری رسید.
به گزارش حجت عابدی از فرمانداری 
شهرستان گراش؛ بزرگراه گراش- لار با 
حضور دکتر احمدی، استاندار فارس، 
اصغر فــرودی فرمانــدار گراش، نصر 
مدیر کل راه و شهرســازی لارستان، 
مشاور عالی استاندار، مدیر کل امنیتی 

و مســولین دستگاه های  استانداری 
اجرایی شهرســتان به بهــره برداری 

رسید.
این پــروژه با اعتباری بالــغ بر ۱۱۰ 
میلیارد ریال با مشــارکت شهرداری 
گــراش و اداره کل راه و شهرســازی 
لارســتان با عرض۳۱ و بــه طول ۵ 

کیلومتر افتتاح شد.
اســتاندار فــارس در ایــن مراســم 

گفت:»بهــره برداری از ایــن پروژه از 
اهمیت زیادی برخوردار است و امیدوار 
هستیم شاهد حذف نقاط حادثه خیز 

در جاده های استان باشیم.«
دکتــر احمدی همچنیــن در مورد 
عملیــات اجرایی تونل بالنگســتان 
گفت:» ایــن تونل به طول ۸۵۰ متر 
باید حفاری شود که تا به امروز ۱۵۰ 
متر آن حفاری شــده است و امیدوار 

هستیم با اختصاص اعتبارات بیشتر 
شاهد تسریع در عملیات اجرایی آن 
باشیم.« وی بر تسریع ساخت جاده 
چک چک نیز تاکید و قول مســاعد 

داد.
فــرودی، همچنین در این مراســم 
خواستار اختصاص اعتبار بیشتر برای 
اتمام پروژه مجتمع اداری شهرستان و 

تونل بالنگستان شد.

در دیگر برنامه پروژه بهسازی و روکش 
آسفالت گردنه بالنگستان به طول ۱۰ 
کیلومتر با اعتباری بالغ بر ۲۰ میلیارد 
ریال با حضور دکتر احمدی، استاندار 

فارس به بهره برداری رسید.
در این مراسم فرماندار گراش از نصر، 
مدیر کل راه و قائدی، شــهردار سابق 
گراش و رئیس اداره راه و شهرســازی 

گراش با اهدا لوح تقدیر تجلیل کرد.

خبر

استاندار گراش و لار را به هم وصل کرد
حجت عابدی «

افتتاح«دهیاری«زینل«آباد«و«خلیلی««آبرسانی«به«فداغ««سفر«استاندار«به«گراش««افتتاح«در«ارد«««

عکس ها از حجت عابدی« 

فصـل تغییر 
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شماره ۳۱
بهمن

۱۳۹۳

محصول موسسه فرهنگی-هنری هفت برکه گراش

پرونده

قضایی  حــوزه ی  رئیس  گریشــنا: 
شهرســتان گراش گفــت: »هر نوع 
ساخت وســاز در اراضی کشاورزی با 

رویکرد تغییر کاربری جرم است.«
به گزارش خبرنگار شــبکه ی ایران 
آنلاین؛ مدتی قبــل در پی تخریب 
و  غیرمجاز  باغ شــهرهای  از  یکــی 
انســداد ۳ حلقه چاه فاقد مجوز در 
گراش، خبرنگار شبکه  شهرســتان 
ایــران آنلاین در زمینه تــداوم و یا 
توقف موضوع با ریاست حوزه قضایی 

شهرستان گراش گفتگو کرد.
در پــی گفت وگوی خبرنــگار ایران 
انصاری، رئیس  با محمدرضا  آنلاین 
حــوزه قضایی شهرســتان گراش، 
در زمینه ادامه و یــا توقف تخریب 

انســداد چاه های  و  بــاغ شــهرها 
غیرمجــاز، او اظهار کــرد: »اجرای 
قانون هیــچ گاه نباید به نفع عده ای 
مهدور معطل شــود و ما با قاطعیت 
پرونــده  بــه ۱۲۰  رســیدگی  در 
از ادارات جهادکشــاورزی  تقدیمی 
و منابع طبیعی شهرستان براساس 
ضوابــط اقدام می کنیــم، اما انتظار 
است برخی از شــهروندان به جای 
سوق ســرمایه گذاری دراحداث باغ 
شــهر و رویکرد تغییــر کاربری بر 
ســرمایه گذاری در امر کارآفرینی و 
اهتمام ورزند. هر چند  اشتغال زایی 
شــهروندان در انجام امــور خیر در 
منطقه و کشور شــهره اند، اما نباید 
برخی با تغافل در امری هزینه کنند 

که با قانون در تضاد باشد.«
وی درجــواب به ایــران آنلاین در 
مــورد عدم هر نوع اقدام مشــابه ای 
در سال های گذشته ازسوی مقامات 
قضایی و کشاورزی شهرستان گفت: 
»بالاخره قانون بایــد زمانی اجرایی 
شــود و همکاران ما در گذشــته به 
پرونده ها رســیدگی و مکرر هشدار 

داده بودند و مــا نیز از طریق نصب 
بنر، اطلاعیــه و تریبون نماز جمعه 
اعلام داشــته ایم که تجاوز به حریم 
اراضی زراعــی و تغییر کاربری جرم 
است و جلوگیری از این تجاوزات به 
نفع عامه مردم اســت. چرا که یک 
عده بدون اخذ مجــوز به حفر چاه 
و عده ای نیز بــدون در نظر گرفتن 
مقــررات به احــداث باغ شــهر در 
اقدام می کنند  زمین های کشاورزی 
و باعث نابودی اراضی زراعی شده اند، 
هر چند ما با تذکــرات و اعلام های 
پیشــین، همه ی راه های پیشگیرانه 
را طی کرده ایم تا ابتدا پیشگیری را 

اعمال کنیم.«
ریاســت حوزه قضایی شهرســتان 

گــراش در بخش دیگــری با عنوان 
این  که ساخت و سازهای بعد از سال 
متناقض  کشاورزی  اراضی  ۱۳۸۵در 
قانون تلفی می شود، افزود:  »ممانعت 
از احداث ساختمان ها و تغییر کاربری 
در این  گونه اراضــی و جلوگیری از 
حفر چاه هــای غیرمجاز در شــمار 
اهداف دولت و منافع عمومی بوده و 
ما با عنایت به موقعیت شهرستان و 
حرمت مردم ولایت مدار به کرات به 
برخی از فراد که باعث نابودی اراضی 
زراعی شــده و کشــاورزی را در این 
منطقه مهدور ساخته اند تذکر داده و 
غایت تلاشمان، پیشگیری بوده است 
ولی برخی با عدول از قانون راه خلاف 

را پیش گرفته اند.«

خبر

۱۲۰ پرونده باغ شهری در دادگاه

ایدز و هپاتیت زیر 
میکروسکوپ پژوهشگران 

علوم پزشکی
مرکز تحقیقات دانشــکده ی علوم پزشکی از سال ۸۲ با 
راه اندازی بخش پژوهشی و تشخیصی ایدز، فعالیت خود 

را آغاز کرد. 
به گفته ی دکتر میرزا خلیل بهمنی، رئیس دانشکده ی 
علوم پزشــکی؛ در این مرکــز، آزمایش هایی که برای 
تشــخیص بیماری، نیاز به تکنیک PCR داشته باشد 
مثل تشخیص بیماری های ویروسی و باکتریایی ایدز و 

انواع هپاتیت انجام می شود. 
بهمنــی، در مورد نحــوه ی راه اندازی ایــن مرکز به ما 
می گوید:» ســال ۸۱ کــه از تهران به گــراش آمدم با 
توجه به تخصص و تجربیاتم در خارج از کشــور و بنا به 
ضرورتی که احســاس کردم به دنبال راه اندازی مرکزی 
علمی قوی ای بودم. اولین جرقه ی تأسیس مرکز در سال 
۸۲ در محل موقت دانشــکده زده شد. البته با توجه به 
این  که فراهم کردن شــرایط آزمایشــگاهی ویروسی با 
استاندارد جهانی کار بسیار سختی بود اما در حد امکان 
آزمایشــگاه هایی نزدیک به این استاندارد ها ایجاد شد و 
مرکز رســماً، با راه اندازی بخش پژوهشی و تشخیصی 

ایدز کارش را شروع کرد.
تا آن زمان چون در ســطح اســتان فارس و همین طور 
اســتان های هم جــوار، این ســطح آزمایشــات انجام 
نمی شــد دانشگاه علوم پزشکی شــیراز، نمونه هایش را 
برای تشــخیص بیماری و تحقیقاتش به مرکز انستیتو 
پاستور تهران می فرســتاد اما بعد از تأسیس این مرکز 
در گراش،دانشــگاه شیراز نمونه های تحقیقاتی خود را 
برای انجام آزمایشات PCR،وسترن بلات و الایزا برای 

ما ارسال می کرد.
از جملــه پژوهش هــای مرتبط با HIV کــه در این 
آزمایشــگاه انجام شده اســت، می توان به ثبت، بیست 
توالی ژنی جدید از ویروس HIV، در بانک ژنی جهانی 
NCBI،بــه نام مرکــز تحقیقات گــراش و همین طور 
داشتن پروژه های مشــترک با ژاپن که نتیجه ی آن در 
قالب دو رساله ی دکترا و تعدادی مقالات علمی با سطح 
بسیار بالا به ثمر رســیده و کارهای پژوهشی ارزشمند 
دیگر که در سطح کارهای علمی مراکز تحقیقاتی معتبر 

دنیا بوده است، اشاره کرد. 
 HIV او در ادامه می گوید:» با وجــود این که بیماری
شــیوع بالایی در گراش ندارد امــا در حال حاضر مرکز 
تحقیقات در حال بررســی و انجــام، دو پروژه مختص 
به ایدز اســت که در یکــی از آن ها میزان انتقال ایدز از 
مادران آلوده ی تحت درمان بــه فرزندان آن ها ارزیابی 
 HIV می شود و پروژه ی دیگر، میزان مقاومت ویروس
به داروهای رتروویروسی بررسی می شود که امیدواریم با 
ارائه ی نتایج این دو پروژه به جامعه ی علمی، راه را برای 

درمان بیماری ایدز هموار کرده باشیم.«
دکتر بهمنی در مورد برنامه های آینده ی مرکز تحقیقات 
بیان می کند که؛» پیگیری برای مســتقل شدن مرکز 
و تلاش برای راه اندازی بخش »مشــاوره ی بیماری های 
رفتــاری« برای آموزش و مشــاوره ی مردم و همچنین 
حمایت از طرح های پژوهشــی قابل اجرا و در حیطه ی 
امکانات موجود از جمله برنامه هایی اســت که به دنبال 

اجرایی کردن آن در آینده، هستیم.« 
او در پایان، داشتن آگاهی و بالا بردن سطح اطلاعات در 
مورد این بیماری را یکی از راه های جلوگیری از شــیوع 

ایدز می داند. 

نخستین سامانه برق 
خورشیدی گراش در یک 

مسجد افتتاح شد

گریشنا: مسجد امام حسن عســکری)ع(، در خیابان تمیز 
نخستین محل در شهرستان گراش است که بخشی از برق 
مورد نیاز آن از طریق انرژی خورشــیدی تامین می شود. 
این ســامانه که در پشت بام مسجد قرار دارد ۱۸ بهمن ماه 

افتتاح شد.
به گزارش حجت عابدی از فرمانداری شهرســتان گراش؛ 
فرودی، فرماندار شهرستان در مورد نخستین سامانه انرژی 
خورشیدی شهرستان گفت: »این سامانه با اعتباری بالغ بر 
۵۰ میلیون تومان و قابلیت تولید ۵ کیلو وات برق از انرژی 
خورشــیدی برای نخســتین بار با این ظرفیت در منطقه، 
توسط شرکت توزیع نیروی برق استان فارس راه اندازی و 

به بهره برداری رسید.«
اصغر فرودی با بیان اینکه انرژی فســیلی فنا پذیر اســت، 
اظهار داشت:»کاهش آلودگی محیط زیست و تزریق انرژی 
پاک مهمترین مزیت استفاده از سیستم های فتوولتائیک به 

عنوان انرژی نوین است.«
وی صرفه جویی و بهینه ســازی مصــرف انرژی، کمک به 
اقتصاد کشور و ذخیره سازی انرژی های فسیلی برای نسل 
آینده را از دیگر مزیت اســتفاده از انرژی های تجدید پذیر 
عنــوان کرد و خاطر نشــان ســاخت:»امیدوار هســتیم 
با اســتفاده از این تکنولوژی نو بتوانیم زمینه پیشــرفت 
شهرستان و اســتفاده از این فناوری در شهرستان گراش 

را فراهم کنیم.«
نماینــده دولت در شهرســتان گراش از بهره برداری ســه 
طرح روشــنایی بلوار با مشارکت شهرداری و مدیریت برق 
شهرستان خبر داد و اظهار داشت:»طرح روشنایی بلوار های 
پیامبر اعظم)ص(، الزهرا)س( و شیدای گراشی با اعتباری 

بالغ بر ۸۰ میلیون تومان مورد بهره برداری قرار گرفت.«
اصغر فرودی از شهرداری و مدیریت برق شهرستان گراش 
تقدیر کرد و افزود:»زمینه خدمت به مردم در شهرســتان 
فراهم است و مسئولین باید با دغدغه فراوان به مشکلات 

مردم رسیدگی و راه توسعه شهرستان را هموار کنند.«
به گزارش روابط عمومی مدیریت برق شهرســتان گراش 
مهنــدس قدرت الله فانی، مدیر شــرکت برق گراش گفت: 
»این ســامانه یک نیروگاه خورشــیدی ۵۰۰۰ واتی است 
کــه می تواند بخــش قابل توجهی از انــرژی برق مصرفی 
این مســجد را تامین نماید. این پــروژه از محل اعتبارات 
بند ز تبصره ۹ قانون بودجه ســال ۹۳ توسط مدیریت برق 
شهرســتان گراش به منظور مدیریت مصرف برق ،توسعه 
اســتفاده از انرژی های نو و پاک بــا اعتباری بالغ بر ۵۰۰ 

میلیون ریال اجرا گردیده است.«

خبر
« گریشنا« 

غلام عباس: با تشکر از خدمات و زحمات نیروی انتظامی. 
خواهشمندیم نســبت به برخورد با معتادین و توزیع  و 
مصرف کننــدگان مواد مخدر برخــورد جدی تر صورت 

گیرد.  

علی اکبر شــاه محمدی: خبرمرمــت پنج برکه  �
گراش خبر خوب و مسرت بخشــی بود. دست اعضای 
شورا و شهرداری و انجمن ایکوموس درد نکند. اگر برای 
احداث چنین طرح هایی نمای تری دی آن ساخته بشه 
و به انظار عموم گذاشــته شود، انعکاس بهتری می تواند 

داشته باشد.

همشهری: سقف برکه حاج اسدالله در حال تخریب  �
و فروریختن است. این آب انبار خدمت زیادی در تامین 
آب شرب مردم گراش کرده است و اکنون نیز شده است 
مخزن فاضلاب شــهر.  باید قبــل از تخریب آن به فکر 

مرمت ان باشند. 

همشهری: نقاشی بر روی دیوارهای خانه هایی که  �
مشــرف به پارک یا فضاهای عمومی هســتند می تواند 
چهره ی زیباتری را به شهر دهد از مسولین خواهشمندیم 

اقدامات لازم را همانند سایر جاها انجام دهند. 

همشهری:  یکی از معضلاتی که شهروندان محترم  �
گراشــی با آن مواجه انــد پارک موتورســیکلت ها جلو 
تعمیرگاه ها و پیاده روهاســت که ایــن امر باعث کندی 
و دشــواری تردد عابران پیاده شــده اســت. همچنین 
پیاده روهایی که مقابل تعمیرگاه های موتورسیکلت واقع 
شده است. با توجه به پارک موتورسیکلت ها و تعمیرات 
موتور در پیاده رو دیگــر فضایی برای تردد عابران پیاده 
نمی مانــد. پیاده رو همانگونه که از اســمش پیداســت 
مکانی است برای عبور و مرور افراد پیاده، نه مکانی ست 
برای تعمیر موتورسیکلت. لذا از مسوولین امر خواستار 

رسیدگی به این موضوع هستیم.

افسانه شما
« پیامک: 0937۴909600« « تلفن و فاکس: ۵۲۴۴9970 - 07۱      « 
 » info@gerishna.com »

 » محبوبه نادرپور 

کلات را تصور کنید که چند آبشار 
از آن سرازیر می شــود. این تصویر 
ذهنی قرار نیست همیشه در قالب 
تصور باقی بماند بلکه گفته می شود 
تا چند ماه آینــده در قالب طرحی 
عمرانی از سوی شــورا و شهرداری 

تحقق خواهد یافت.
این خبر را به هر کسی که می رسانم 
در نــگاه اول، قنــد در دلــش آب 
می شود و بلافاصله می گوید:»به نظر 
می رســد طرح جالبی باشد و چشم 
انداز دل  نوازی را به ما  خواهد داد.« 
اما آیــا این آرزویی دســت یافتنی 

است؟

طرحی از رییس شورا̡ 
پیشــنهاد این طرح از سوی علی اصغر حسنی 
حسنی مطرح شده است با او تماس می گیرم و 
از او می خواهم تا توضیحات بیشتری در مورد  

طرح  آبنمای کلات بدهد. 
او می گوید:» عرض این آبشــار مصنوعی بسته 
به محل قرارگیری آن احتمالا دو یا ســه متر 
خواهــد بود و طول آن به انــدازه ی کل دامنه 
است. قرار است آب مصرفی این آبشار مصنوعی 
از برکــه ی کل و برکه ی حاج اســدالله تامین 
شــود به این صورت که آب ایــن دو برکه  به 
وســیله ی لوله های چهار اینچ به بالای کلات 
منتقل می شود یعنی یک لوله ، آب ها را به بالا 
منتقل می کند و لوله ای دیگر آب را به ســمت 
پایین انتقال می دهــد. از نکات مثبت موضوع 
این است که این رفت و آمد آب باعث می شود 
آب ایــن دو  برکه، راکد نماند و مانع از گرفتن 

بوی تعفن آن دو می شود.«
 می پرســم  پس آب فاضلاب شــهری که به 
ایــن دو برکه می ریزد به کجا مــی رود و آیا از 
لحاظ بهداشتی این آب می تواند مناسب باشد؟ 
حســنی در پاســخ  می گوید:» قبل از افتتاح 
آبنما، آب این دو برکه خالی می شــود و با آب 
بهداشــتی و تمیز پر خواهد شــد. تا از این به 
بعد مانع از وارد شــدن فاضلاب شهری به این 
دو برکه شــویم و سعی می کنیم فاضلاب ها را 
به جای دیگری روانه کنیم. البته قرار نیســت 
دستگاه تصفیه ای نیز نصب شود و همین که 
آب در حال حرکت اســت مانع از آلودگی آب 

می شود.« 
او در ادامه می گویــد:» زمانی که آب به بالای 
کلات منتقل شد به صورت دو یا سه آبنما در 
دو یا ســه قســمت از کلات که در ضلع بافت 
قدیمی شــهر و رو به مرکز شــهر است درون 
حوضچه ای در دامنه ی کلات ســرازیر می شود 
و در نهایــت به این دو آب انبــار، برمی گردد.«  
او در جــواب به این ســوال که چرا این آب نما 
تنها رو به مرکز شــهر است، می گوید: »چون 
امکان کشــیدن آبشار مصنوعی در سمت برق 

روز نبود.«
حســنی این خبــر را به ما می دهــد که، قرار 
اســت دور تا دور این آبنما سبزه و درختکاری 
و سپس اطراف آبشــار نیز سنگ چینی  شود 
و از دیگر تاثیرات این آبشار مصنوعی، کاهش 
میزان دما و  افزایش رطوبت شــهر اســت. در 
حال حاضر مقدمات اجرای طرح شروع شده و 
تخمین زده می شود که تا دو الی سه ماه دیگر 

این طرح به مرحله ی بهره برداری برسد.

از نگاه آب و هوا̡ 
آذرایین که کارشــناس هواشناســی اســت، 
می گوید:» میزان تاثیر این آبشــارمصنوعی  بر 
روی افزایش رطوبت هوا، بستگی به حجم آبی 
دارد که در این آبنما روانه خواهد شــد، به هر 
میزان که حجم آب بیشــتر باشد، رطوبت هوا 

نیز بیشتر می شــود و ارتفاع آبشار نیز در این 
امر بی تاثیر نیست یعنی هر چقدر که آبشار در 
ارتفاع بلندتری قرار گیرد، میزان تاثیر آن بر آب 

و هوا بیشتر می شود.« 
شاید شما هم گاهی به آسمان ابری گراش نگاه 
کرده اید و از خود پرســیده اید که چرا با وجود 
ابر در آسمان شهر، مدت ها است که خبری از 
باران نیست. آذرایین در پاسخ می گوید:» دلیل 
این مشــکل، رطوبت کمی است که در هوای 
شهر است، در این مورد می توان به زاینده رود 
اشــاره کرد که از زمانی که خشک شد میزان 
بارش در اصفهان نیز کمتر شد. حالا این آبشار 
مصنوعی در گراش نیــز می تواند در زمینه ی 
افزایش رطوبت هوا، تاثیر گذار باشــد که البته 
این تاثیرات به عرض و طول آبشــار و مکعب 
آبی که قرار اســت روانه ی آن شود و همچنین 
مشــخصات فنی و مهندسی آن، وابسته است 
و قاعدتا برای رســیدن بــه نتیجه ی مطلوب ، 
مطالعه ی دقیق و تحقیق و بررسی طرح توسط 

کارشناسان را می طلبد.«
آذرائین در ادامه می گوید:» پیشــنهاد من این 
اســت که، حوزه فعالیت این آبشار، شش ماه 
آخر سال باشد که شدت تابش خورشید کمتر 
است و فرایند تبخیر آب نسبت به ماه های گرم 
سال کمتر اتفاق می افتد و بهتر است در ساعات 
اوج تابش آفتاب یعنی از ســاعت ۱۱ تا ۲ نیز 
این آبشــار فعالیت نداشته باشد، چون در غیر 
این صــورت آبی که در این چرخــه قرار دارد 
در مســیر تبخیر می شود و  این آبشار بی رونق 
خواهد ماند. این نکتــه  را هم نمی توان نادیده 
گرفت کــه امکان تبخیــر آب در محیط های 

سربسته وجود ندارد.« 

از نگاه میراث فرهنگی̡ 
مهندس حامد عبدالهی، مسئول انجمن میراث 
فرهنگــی گراش می گویــد: »برکه کل و برکه 
حاج اسدا... در لیست آثارمیراث های فرهنگی 
و کهن ما قرار دارد. اگــر آب این دو برکه کم 
شود، جدار بیرونی از جدار داخلی جدا و باعث 
ترک هایی در بافت این برکه ها می شود جز این 
مساله، طاق های د برکه، نیاز به تعمیر و مرمت 
دارد که هنوز قدمی دراین مورد برداشته نشده 
و مشــکل دیگری که بایــد در نظر گرفت این 
اســت که این لوله ها قرار اســت از بافت قدیم 
شــهر رد شــود و این باعث آسیب رسیدن به 
این بافت می شــود. شــاید اگــر در زمینه ی 
بهسازی عمرانی و شهری، نگاهی نیز در بخش 
میــراث فرهنگی و طرح مرمت برکه ها و اتمام 
طرح حمام دهباشــی داشته باشیم  از  بعضی 

مشکلات در این بخش نیز کاسته شود.«

رقیه مهرابی، دانشجوی ارشد مرمت و بافت های 
تاریخــی اســت او در تکمیــل صحبت های 
عبدالهــی عقیده دارد که؛»ایده ســاخت یک 
آبشــار مصنوعی با تغذیــه از دو برکه قدیمی، 
در وهله نخســت این نگرانی را ایجاد می کند 
که اجرای پروژه مزبور زندگی و طبیعت دو اثر 

باارزش این منطقــه یعنی کلات و برکه کل و 
حاج اسدا... را به مخاطره خواهد افکند. باید در 
نظر داشت که کلات، یک میراث طبیعی است 
و نباید با برنامه ای شتابزده و بدون آینده نگری 

در آن دخل و تصرف کرد.«
او در ادامه نظــرش را این طور مطرح می کند 
که؛»خبر اجرای چنین پروژه ای حساس مرا به 
این فکر وا داشته که در شهری مانند گراش که 
به طور مداوم با کم آبی مواجه اســت و آبیاری 
بلوارها و فضای ســبز آن به دشــواری انجام 
می شود، آیا ساخت آبشار مصنوعی سودمند و 
مفید خواهد بود یا نه؟ و آیا می تواند درمانی بر 

کم آبی گراش باشد یا خیر؟ 
همچنین این ســوال در ذهن من پدید آمده 
است که آیا بهتر نیست این آب ها به جای قرار 
گرفتن در یک سیکل یا چرخه پمپاژ به ارتفاع 
و ســقوط آزاد به شــکل یک آبشار مصنوعی، 
با یک برنامه ریزی و طراحی حســاب شده در 
پروژه ای دیگر به دوام و بقای فضای سبز گراش 

یاری رساند؟« 
مهرابی ســوال های دیگری را نیز در ذهن دارد 
و از مســئولان طراحــی و اجــرای این پروژه 
می خواهد تا برای رفــع ابهام ها، جوابگوی این 
سوال ها باشند. مجموعه ســوال های او از این 
قرار اســت:»آیا مســئولین طرح شــرایط آب 
و هوایــی منطقه را در نظــر گرفته اند؟ آیا به 
خشکسالی چندین ســال متوالی این منطقه 
توجه داشــته اند؟ آیا در این پروژه مشــارکت 
مردمی به خصوص اهالی منطقه مد نظر بوده 
اســت؟ آیا به نیاز های اساسی این شهر واقف 
هستند؟ آیا آســیب هایی که بر اثر پر و خالی 
شــدن مداوم به برکه وارد می شــود را در نظر 
داشــته اند؟ آیا با ارزش منظــر طبیعی کلات 
توجه ای شــده اســت؟ آیا به شرایط نگهداری 
محدوده اطراف آبشــار اندیشیده اند؟) وندال و 
تخریب گران طبیعت(،آیا برای جایگزینی آبی 
که در این مسیر رفت و برگشت تبخیر می شود 
تدبیری اندیشیده اند؟ هزینه تامین انرژی پمپاژ 
آب چــه قدر بود؟ آیا صرف این هزینه بازدهی 
هم دارد؟ مثلا ســالیانه چه تعداد توریست از 
این آبشــار دیدن می کنند و چــه نفعی برای 

شهروندان خواهد داشت؟«

از نگاه مکانیک̡ 
محمد عظیمي، دانشــجوي کارشناسي ارشد 
مهندسي مکانیک دانشگاه فردوسي مشهد به 
عنوان منتقد دیدگاه خود را در مورد این طرح 
در قالب یادداشتی برای ما ایمیل می کند. او در 
این یادداشت نوشته است که:»امروزه در تمامي 
پروژه های مهندســي جهان، ابتدا باید جوانب 
مختلف کار را ســنجید؛ سپس بر اساس آن به 
طراحي پروژه موردنظر پرداخت. به عبارتي فاز 
صفر هر پــروژه مربوط به جمع آوری اطلاعات 
درباره نیازهاي کارفرما، محدودیت ها، مشکلات 
و موانع، هزینه ها و ... پروژه است، که طراح باید 
همه آن ها را جمع آوری و دسته بندی کند. در 
فــاز اول، با توجه به نتایج حاصل از فاز صفر و 

همچنین دانش مهندسي، باید به 
طراحي وســیله ای براي دستیابي 
بــه هــدف موردنظــر پرداخت. 
درصورتی که هریک از این مراحل 
ناقص یــا غلط انجام شــوند، فاز 
دوم که مرحله اجراي پروژه است 
ممکن است با مشکل مواجه شود 
یا حتــي اتمام پروژه را غیرممکن 
کند. بنابراین نباید آن ها را نادیده 

گرفت.
به عنوان  مثــال در موضوع انتقال 
آب برکــه کل بــه کلات جهت 
احداث آبشــار و فضاي سبز، ابتدا 
و در فاز صفر پروژه باید مسائلي از قبیل: طول 
مســیر لوله کشــی، اختلاف ارتفاع برکه کل و 
کلات، دبي موردنیاز، حجم آب موجود در برکه 
کل، متوسط دماي هوا و تبخیر سطحي گراش 
در طول ســال، متوسط سطح آب برکه کل در 

طول سال و ... به دست آیند.
ســپس در فاز اول پروژه بایــد به طراحي آن 
پرداخــت. مواردي کــه در طراحي باید لحاظ 
شــوند عبارت انــد از:)انتخاب بهترین مســیر 
لوله کشــی از برکــه کل تــا کلات، انتخــاب 
لوله )شــامل قطــر و جنس و حداکثر فشــار 
قابل تحمل(، انتخاب پمــپ )با توجه به هد و 
دبــي موردنیاز( و همچنین محل و نحوه نصب 
آن، تعیین طول مســیر آبشــار، تعیین محل 
احداث مخزن و حوضچه ســکون آب، تخمین 
هزینه های اجراي پروژه و مسائلي ازاین دست.(

در فــاز دوم و پــس از تأمیــن اعتبار تخمین 
زده شده توســط کارفرما، مي بایست تجهیزات 
موردنیــاز خریداری شــده و عملیــات نصب 
آن ها اجرا شــود. درنهایت در فاز ســوم پروژه 
نیز پیمانکار مي بایســت پس از تست تمامي 
بخش هــا آن را بــه کارفرما تحویــل دهد. در 
صورت وجود ضمانت اجرایــي، طرفین پروژه 
یعنــي کارفرما و پیمانــکار موظف به عمل به 

تعهدات خود هستند.
بحث احداث مخــزن آب بر روي کلات جهت 
آبیاري درختان و همچنین حوضچه ســکون 
قبل از برگشــت آب به برکه کل براي ته نشین 
شــدن گل ولای نیز نیاز به کار کارشناســي و 

اصولی دارد.
در پایان باید به طراحان ایده اولیه این پروژه و 
همچنین مجریان این طرح و مسئولان ذي ربط 
که شــجاعانه دســت به این اقدام زدند آفرین 
گفت. امّا ســؤال اینجاســت که چرا در اجراي 
پروژه های مهندســي این چنینی و با این همه 
هزینه، فاز صفر و یک پروژه نادیده گرفته شده 
و بــدون انجام مطالعات میدانــي و تحقیقات 
کافي و همچنین طراحي اصولي و مهندسي و 
با ضریب اطمینان بالا، دست به اجراي فاز دوم 

بزنیم و کار را به امّاها و اگرها بکشانیم؟

خواب های دیگربرای کلات̡ 
ساختن آبشار تنها خوابی نیست که برای کلات 
دیده شده است. سال ۱۳۹۰ طرح جامع کلات 
تصویب شــد و کلنگ پارکی در دامنه شرقی 
کلات نیز به زمین زده شد اما از آن زمان طرح 

پارک کلات به جایی نرسیده است.
اما تازه ترین رویای برای کلات ســاختن جاده 
آســفالت تا آرامگاه شــهدای گمنام در بالای 
کلات اســت. یک طرح بلندپروازنه که یادآور 
طرح های تونل و تله کابین برای کلات اســت. 
طرح جاده آسفالت روی کلات می تواند به کلی 
چهره این کوه تغییر دهد. کوهی که آن قدر در 
چشم اســت که هر از چند سال کسی طرحی 
برای آن رو می کند. طرح هایی که گاه بدون کار 

کارشناسی به مرحله اجرا می رسد.

گزارش

قائدی و کرباسچی
بخش دیگری از این مفهوم شــهروندی، تعهدی است 
که هر شهروند با پرداخت عوارض شهری به شهر خود 
دارد.  افزایش عوارض شــهری و فعال کردن بندهای 
فراموش شده برای افزایش درآمد شهرداری باعث فشار 
به شهروندان شــد که مخالفت های زیادی نیز در پی 
داشت اما شهرداری راه دیگری به جز دست کردن در 
جیب شهروندان ندارد و زمانی این اجازه صادر می شد 
که جیب متعلق به یک شهروند باشد شهروندی که اثر 
آن چه از او گرفته شــده را در شهر و خدمات دریافتی 

ببیند. 
کرباسچی به جز مساله ساختن پارک ها و فرهنگسراها 
در تهران با یک مســاله دیگر نیز به یاد آورده می شود. 
منتقدان قائدی نیز دست روی همین نقطه گذاشته اند 
که آیا فعالیت های انجام شــده در دوران شــهرداری 

قائدی همراه با انضباط مالی بوده است یا نه؟
کرباســچی هر چند در دادگاه حقوقی محکوم شد اما 
موفق شــد از دادگاه افکار عمومی موفق بیرون بیاید. 
افکار عمومی دادگاهی اســت که مــردم نمره نهایی و 
معدل را در کارنامه هر مسئولی ثبت می کنند. حسین 
قائدی، گراش را به عنــوان برگه آزمون مدیریت خود 
تحویل داده است و به امید یک نمره بالاست. این شما 
هســتید که نمره می دهید و گذر زمان که بزرگترین 

داور است.

سرمقاله
« ادامه از صفحه یک« 

عکس:«ابوالحسن«حسینی««

آبشار رویایی روی کلات
 فاطمه یوسفی «

قاسم ایزدیان «

عکس خبر

برگزاری نماز باران- عکس:حجت عابدی «فعالیت انجمن روانشناســی در فرهنگســرای آفتاب تابان- عکس:رایگان «آغاز عملیات بهسازی گلزار شهدا- عکس: گریشنا «حضور مدیرکل ارشاد فارس در گراش- عکس: رستم پور «

گزارش
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۱۳۹۳

از اله قلی خان تا قائدی
۵۰ سال شهرداران گراش

پرونده

« عکس از روابط عمومی شهرداری گراش « آلبوم

چند ساعتی از استعفای شهردار گذشته است که « 
روبه روی من می نشیند برای آخرین مصاحبه اش به 
عنوان شــهردار گراش. حسین قائدی بعد از شش 
ســال و یک ماه حضور در گراش دیگر خود را یک 
گراشی می داند. او معتقد است گراش را از روستای 
بزرگ به یک شهر زیبا تبدیل کرده است حرفی که 
ممکن است خیلی ها را خوش نیاید. جبهه مخالفان 
و موافقان قائدی خیلی وقت است در گراش شکل 
گرفته اســت و این کارنامه بزرگترین دغدغه بعد 
از ترک گراش اســت. هر چند فرصت نیم ساعته 
کوتاه تــر از آن بود که بــه جزییات توجه کنیم اما 
مهندس قائدی به خوبی می داند چه چیزی را باید 
بگوید و کجا ســوال را به تعارف برگزار کند. سوال 
را از همان روز اول جلســه تودیع معارفه در سالن 

شهرداری شروع می کنم. 
یادم است در جلسه تودیع معارفه گفتید  �

که من حرف زدن بلد نیســتم ولی کار کردن 
بلدم. اما به نظر من حــرف زدن را هم خوب 

بلدید. 
من فکر می کنم مهمترین خصیصه یک مسئول 
به ویژه یک شــهردار این است که بداند با مردم 
چطور برخورد کند. شهردار باید بداند شهر بدون 
مردم هیچ ارزشی ندارد. شــهرداری چون بحث 
عــوارض دارد این که بتوانی مردم را توجیه کنی 
مهم است به جای این که توقع داشته باشیم مردم 
کورکورانه تبعیت کننــد. نکته ای که وجود دارد 
این است که این کار انرژی زیادی از آدم می گیرد 
ولی من به خاطر احترامی کــه برای مردم قائل 

بودم سعی کردم احترام مردم را کامل نگه دارم.
شما در شهریورماه پارسال یک جورهایی  �

بعد شــورای چهارم  خداحافظی کردید ولی 
تصمیم گرفت که بمانید. آن موقع چرا ماندید و 

الان چرا می روید؟
من آن زمان مساله کاری ام برای کار در شهرداری 
شیراز حل شــده بود. با توجه به این که یکی دو 
نفر از اعضای شورای شــهر اصرار داشتند که در 
خدمت تان باشیم و مردم نیز خیلی تماس و اصرار 
داشــتند که بمانیم. از سوی دیگر تغییر و تحول 
شــورا در حال انجام بود و اگر قرار بود شهر چند 
ماه بدون شــهردار باشد مشکلاتی ایجاد می شد. 
تصمیم گرفتیم در خدمت مردم باشیم تا کارهای 

شهرداری روی غلتک بیافتد. 
گفتید آن موقع دلیــل ماندن تان این بود  �

که یکی دو تا از اعضای شورا و مردم اصرار به 
ماندن کردند. آیا اکنون آن اصرار وجود ندارد؟
الان شــاید حتی بیشــتر هم اصرار وجود دارد. 
اکنون به جای دو نفر شــش نفر از اعضای شورا 
اصرار به ماندن من داشتند و مردم هم در این یک 
روز که از استعفا می گذرد انواع تماس ها و اصرارها 
را داشتند. اما شرایط خانوادگی و شخصی خودم 
شرایط آن زمان نیســت و مشکلات بیشتر شده 
اســت. به خاطر همین رفت و آمد مســیر شیراز 
و گراش فشــار مضاعفــی را وارد می کند که آدم 

نمی تواند آن توانی که می خواهد را بگذارد. 
اگر بخواهم یک دلیل برای رفتن مهندس  �

قائدی بگوییم دلیل اصلی چیست؟
رفتن مهندس قائدی دلایــل متعددی دارد ولی 
دلیل اصلی مشــکلات شخص و خانوادگی است. 
همین بیماری که نیاز دارم بیشتر در مرکز استان 

تحت نظر باشــم و وقت بیشــتری بــرای خودم 
بگــذارم. البته خرده دلایلی هم اســت که تاثیر 

اصلی را نداشته است.
شــما با دو شــورا برای مدتی طولانی کار  �

کردید. اگر بخواهید این دو شــورا را مقایسه 
کنید چه تفاوت های و شباهت هایی وجود دارد؟ 
اشــخاص با هم متفاوت هستند ولی هر دو شورا 
قصد خدمت دارند و نظر خیر دارند. ندیدم مورد 
شــخصی پیگیری کنند و همیشه کار شهر بوده. 
البته اختلاف نظرهایی در طول کار پیش می آید. 
مــن در مجمــوع عملکرد هر دو شــورا را خوب 
می بینم اما درســت نیســت وارد بحث مقایسه 

عملکرد دو شورا شوم.
اگر بخواهم با شــوراهای شهرهای دیگر مقایسه 
کنم شورای چهارم شــورای خوبی است. شورای 
ســوم هم زحمات زیادی کشــیدند. مشــکلات 
فراوانــی مثل بحث شهرســتانی و پرونده مالی و 
راه اندازی ادارات فشار زیادی روی شورا و شهردار 

وارد کرد ولی خوب این قضایا مدیریت شد.
از نظرخودتان در این شــش سال  �

مهمترین کاری که برای شــهر گراش 
کردید چه بوده است؟

فکر می کنم مهمتریــن کار این بود که یک 
روستای نسبتا بزرگ را به شهر تبدیل کردیم. 
این تعبیر خیلی از دوستان است. تبدیل آن 
به شهر باعث شد تمایل عزیزان گراشی برای 
سرمایه گذای در شهرشــان چندبرابر شود. 
امروز چیزی که پروانه های ساختمانی، تغیر 
کاربری ها و ســرمایه گذاری ها نشان می دهد 
قابل مقایسه با شش سال پیش نیست. حتی 
افزایش قیمت زمین نشان می دهد این شهر 

در حال پیشرفت و توسعه است.
یکی از کارهایی که دوست داشتم تکمیل شود 
و فرصت نشد، بلوار ورودی از سمت لار است. 
این اقدام تحول گراش را نشان می دهد. این 
فقط نظر مردم گراش نیست. مردم شهرهای 
مجاور می گویند گراش قابل مقایسه با گذشته 
و حتی شــهرهای مجاور نیســت و سرعت 

پیشرفت اش از آن ها بیشتر است.

آقای مهندس شما بخشی از انتقادها را در  �
جلسه تودیع و معارفه شورای سوم و چهارم 
پاسخ دادید. یکی از مهمترین انتقادها این بود 
که شما بیشتر به ظاهر شهر توجه کرده اید. این 

را قبول دارید؟
ظاهر شــهر مورد کوچکی نیســت. مثلا این که 
یک نفر لباس خوب نپوشــد و ماشــین دویست 
میلیونی ســوار شــود خنده دار است. ظاهر شهر 
برای شــهروندان، آبروی شــهر و ماندن مردم در 
شــهر مهم اســت. البته این انتقاد نیست بیشتر 
غرض است. این که شما برای مردم پارک بسازید 
و به این کار بگویند ظاهرســازی درست نیست. 
مهمترین مقوله یک شــهر فضای سبز است. اگر 
شــهر را زیبا کنیم و مردم شب در شهر گشت و 
گذار کنند ظاهرســازی نیست این امید دادن به 
مردم است تا مردم به شهر وابسته باشند. پارک ها 
و آسفالت ها و سنگ کاری رودخانه ها ظاهر نیست 
بلکه نیاز شــهر اســت. این انتقاد حساب  شده ای 

نیست.

در این شش ســال بودجه شهرداری چه  �
مقدار افزایش داشته است؟

زمانی که ما آمدیم از نظر بودجه بسیار ضعیف بود 
و به نوعی شــهرداری محتاج دیگر سیستم ها بود 
یا خیرین به شــهرداری کمک می کردند. اما امروز 
برعکس شده است. شــهرداری است که خیلی از 
ادارات را پشتیبانی می کند و حتی در کار خیر کمک 
می کند. حجم کار در سطح شهر نشان می دهد که 

درآمد شهرداری تحول عظیمی داشته است.
میزان بودجه چقدر بوده است؟ �

در ایــن مدت بیــش از ۵۰۰ درصد افزایش بودجه 
داشته ایم. سال ۸۶ که من آمدم بودجه یک میلیارد 
و خــرده ای بود و در ســال ۹۲ به حدود نه میلیارد 
رسیده ایم که پنج شش برابر شده است. البته به نظر 
من خیلی زیاد نبوده اســت که این شائبه در مردم 
به وجود بیاید که پول زیاد گرفته ایم. اگر تورمی را 
که احساس می کنیم حساب کنیم. این ۹ میلیارد 
چیزی در حدود دو میلیارد سال ۸۶ است. حداقل 
این است که پسرفت نداشته ایم و توانسته ایم خودمان 

را با شرایط اقتصادی مطابقت بدهیم.
مردم بدانند سال ۸۶ یک تن آسفالت ۵۰ 
هزار تومان بود و سال ۹۳ یک تن آسفالت 
را یک میلیــون و چهارصد هــزار تومان 
می خریم. هر چند درآمد افزایش یافته اما 
هزینه ها هم چند برابر شــده است. مساله 
این است که حقوق شهرداری را پیگیری 
کردیــم و اجازه حیف و میل را نداده ایم یا 
به حداقل رســانده ایم. این باعث می شود 
سطح کاری که در ســال ۹۲ یا ۹۳ انجام 
می شود در مقایسه با سال های قبل از ۸۶ 

قابل مقایسه نباشد.
جاهایی کــه پول زیاد می شــود  �

گمانه زنی در مورد تخلفات مالی نیز به 
وجود می آید. شما در شهرداری خودتان 

موردی از این تخلفات داشته اید؟
نظر من این است که شهرداری را با عملکرد 
و برون دهی آن باید دید. خدمات در سطح 
شــهر به مردم چگونه داده می شود؟ اگر 
این ها در ســطح مطلوبی بــود مطمئن 
باشید که در این شهرداری تخلف صورت 

نمی گیرد. اگر تخلفی هم باشد عمدی نیست. به نظر 
من اگر دیدید شهرداری درآمد دارد اما کاری برای 
مردم انجام نمی دهد باید شــک کرد. من به عنوان 
یک شهردار می گویم حتی اگر شهرداری درآمد هم 
خوب جذب نکرد مشکوک است. گذشتن از حقوق 

شهرداری خودش تخلف بزرگی است.
در این دوره ارتباط شــما با مراکز قدرت  �

مانند فرمانداری چگونه بود؟
خوشــبختانه گراش این شــانس را داشت که در 
زمانی این بحث شهرستان شدن به نتیجه رسید. 
واقعا اگر شــهرداری ضعیف بود مــا در خیلی از 
مسائل دچار مشــکل می شدیم. شهرداری و شورا 
در راه اندازی خیلی از ادارات شهر دخالت داشته و 
همچنان برخی از ادارات را در زمینه اجاره و حقوق 
پرسنل و تهیه ملزومات پشتیبانی می کند. هر چند 
هیچ کدام از این ها جزو وظایف شــهرداری نیست 
اما ما شهرســتان نوپایی هستیم و شهرداری شهر 

و شهرستان را از خودش می داند.
در آینده ارتباط شــما با گــراش چگونه  �

خواهد بود؟
بعد از شش سال که در گراش باشی به ویژه این 
که شهردار هم باشی و این شش سال ضربدر ده 
می شود، انگار پنجاه شصت ســال اینجا زندگی 
کرده ای. من خود را یک نیروی گراشــی حساب 
می کنم. هر جا که باشــم مردم گراش بدانند یک 
نیروی گراشی خارج از این شهر دارند. هر جا که 
باشــم به این نیت است که اگر بتوانم کاری برای 

شهرمان انجام دهم. 
این دغدغه را ندارید که بعد از رفتن تان آن چیزی  �

که در شهر و شهرداری ساختید آسیب ببیند؟
دغدغه وجود دارد. مثل این که بچه ای که بزرگ اش 
کرده ای را رها کنی. این سخت است اما عزیزانی که 
بعد از این می آیند امیدوارم شهر را سرپا نگه دارند. 
من به شــورا قول داده ام اگر نیاز بدانند به عنوان 

مشاور یا هر عنوان دیگری به شهر کمک کنم.
صحبت آخری باید به مردم بگویید: �

هیــچ وقت ما را فراموش نکنند و این که از جان و 
دل برای این شهر مایه گذاشتیم. مطمئن باشید اگر 
صداقت و پاکی نبود این پیشرفت حاصل نمی شد. 
برای خیلی ها عجیب اســت که شهری در جنوب 
فارس این قدر سرسبز باشد و فضای شهری شکیلی 
داشــته باشد. اگر با سال های قبل مقایسه کنند با 
وجودی که تورم و مشــکلات امروز و هدفمندی 
یارانه ها نبود کارها به خوبی انجام نمی شد. به جز 
وقت گذاشــتن و انرژی گذاشتن هیچ چیز نبوده 
اســت. هم من هم نیروهای شهرداری و هم شورا 
برای رســیدن به اینجا زحمت کشیده ایم. خدایی 
نکرده آدم های غــرض دار روی ذهنیت مردم القا 
منفی نکنند. اگر افراد انگشت شمار منافع خودشان 
را در خطــر می بییند یا ضرر و زیانی به آن ها وارد 
شده خواستند القایی داشتند بدانید شهر با زحمت 
به این سطح کنونی رسیده است. نه هیچ چیز دیگر

آقای مهندس وقتی از گراش بروید درباره  �
آن و مردم اش چه می گویید؟

تعبیــر من درباره مردم گراش این اســت که مردم 
خوبی هســتند. خوب از هر نظر. من از نوع برخورد 

مردم صددرصد راضی بودم.

ساختن«پارک«ظاهرســازی«نیست«امید«««
دادن«به«مردم«است.

هر«جا«بروم«خود«را«یک«نیروی«گراشــی«««
می«دانم.

دلیل«اصلی«رفتنم«مشــکلات«شخصی«و«««
خانوادگی«است.
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محصول موسسه فرهنگی-هنری هفت برکه گراش

خبر استعفای شــهردار از خبرهای 
مهم شهر بود که نظرات افراد زیادی 
را به خــود جلب کرد. قســمتی از 
بازخورد این خبر را در سایت گریشنا 
دیدیم. کامنت هایی که رویی از تشکر 
و رویی از انتقاد داشــت. شخصی به 
نام شاهد عینی برای شهردار آرزوی 
موفقیت کرده بود ولی در پایان حرف 
خود گفته بود کــه کارهایش جای 
انتقــاد هم دارد. در جــواب این نظر 
شخصی با نام شاهد واقعی از حسن 
کار قائدی، شهردار سابق گراش، گفته 
بود و در میان حرفش به شناســایی 
غارتگران بیت المال و زیباسازی شهر 

اشاره کرده بود. 
در مســیر خواندن نظرات تشــکر از 
قائدی بودم تا رسیدم به نظری با چند 
انتقــاد  از او. علی، از بازدیدکنندگان 
گریشــنا، گفته بود: »به عنوان یک 
شهروند از تلاش آقای شهردار تشکر 
میکنم. البته انتقاداتی هم به ایشان 
وارد است که متاسفانه چندان به آن 
تاکنون توجه نشده است یکی اینکه 
شهردار در بین مردم نبود و با کسانی 
خاص ارتباط داشت.« که در کامنت 
بعدی در جواب به این نظر از قائدی 
به این صورت دفاع شــد که »او کار 
درســتی کرده که در میان کوردلان 

نبوده است.« 
در ادامــه ی غلام عبــاس جعفری از 
خلوص نیت قائدی و گل بانو، شهرک 
کَهنه از زیبایی شهر در این دو سال 
اخیر گفته و گــراش امروز را عروس 

منطقه دانسته بود. 
عزیز نوبهار درباره ی قائدی نوشــته 
اســت: »آن مرد آمد .آن مرد دیروز 

آمد. آن مرد در گرما آمد. آن مرد در 
خشــکی آمد. آن مرد با کار آمد. آن 
مرد با گل آمد. آن مرد با سبزه آمد. 
آن مرد با نشاط آمد. آن مرد آبادکرد. 
آن مرد با پارک امــد. آن مرد رفت. 
آن مرد در سرما رفت. آن مرد دیروز 
رفت. آن مرد با یادگاری رفت. نامش 
را جا گذاشت و رفت. آن مرد... سپاس 
که آمدی. ساختی. رفتی...دلت شاد و 

سرت سلامت.« 
شخصی به اســم »جمعی از شهرک 
رزمندگان« از زحمات بیشتر قائدی 
نســبت به دیگر شهردارها گفته بود. 
اما شخصی بنام همشهری گفته بود: 
»حقا که غریب پرســتی تو خونمون 
هســت.حالا اگه یه مدیــر بومی بود 
آنچنان می کوبوندین که حال شــان 
جا بیاد. قضیه دعوای شــهرداری و 
شهرســازی یادتون نرفته کــه...« و 
در جــواب این کامنت جاناتان گفته: 
»هرکــدام از شــهردارهای بومی به 
اندازه ایشــان کار کرده بودند مورد 
استقبال مردم قرار می گرفتند و این 
ربطی به بومــی بودن یا غریب بودن 

نداره.«
شــخصی به نام شــهروند دلسوز در 
پایان نظر خود گفته است: »امیدوارم 
کــه فضای ســبز و زیبای شــهر به 
شهر ســوخته تبدیل نشود و توسعه 
شــهر هم متوقف نگردد.« نفر بعدی 
که خود را گل بانو از شــهرک کهنه 
معرفی کرده است گفته است که من 
از لار هســتم ولی هر هفته بچه هایم 
را به پــارک گراش می آورم و به طور 
خلاصــه از فضای خوب گراش امروز 
گفته است. در میان کامنت ها سؤالی 
به چشم می خورد که »شهردار بعدی 
نباشه.«  امیدوارم گراشی  کیســت؟ 
شخصی به اسم منصف در نظر خود 
به برخی فعالیت های شــهردار اشاره 
کرده و گفته است: »ساخت بازارچه، 
ساخت ۷ پارک بزرگ و نسبتا بزرگ 
کار زیربنایی نیست؟ آسفالت مجدد 
همون خیابونی که ۴۰ ســال پیش 
الله قلی خان ساخته بود کار زیربنایی 
نیست؟ ساخت بلوار خلیج فارس تا 
پلیس راه، آســفالت خیابان رازی و 
بلوار امام حســین پشت بیمارستان، 

ســاخت و آســفالت بلوار شــهدا از 
گلزار تا میدان ســوارکاری، بهسازی 
و موزاییــک کاری پیاده روهای بلوار 
معلم وســپاه و خیابان های بسیج، 
درمانگاه و آبیاری. نور پردازی کلات، 
ساخت نقش زیبای گراش،  ساخت 
ساختمان آتش نشانی، احداث رینگ 
کلات، آســفالت بیش از ۷۰ کوچه، 
آسفالت ادامه خیابان بسیج، ساخت 
خیابان دروازه. زیر و رو کردن وضعیت 

فضای سبز شهر و...«
و یک شــهروند در جواب نوشــته 
اســت: »آدم حســاب و کتاب اگه 
باشی، می دونی این پول ها که خرج 
شهر شــد نصفش مال همین مردم 
بدبخت گراش بود کــه از تفکیک 
و اجــازه کارو پایــان کار اونم پول 
هنگفت ازشــون گرفتن، یه جوون 
گراشــی خونه می خواد نه خیابون 
آســفالت یــه جوون گراشــی نون 
می خواد واســه زنو بچش نه پارکی 
که دلخوشی نداره واسه بودن توش، 
متاســفم واســه ســاده نظری تون، 
فکر  کــه  اونایی  واســه  متاســفم 

می کنــن هر کــی بــرد و هر چی 
نتونســت ببره میگن خدا رحمتش 
کنه اینا رو یادگاری گذاشــته اینا 

روو فلان کرده«
لیلی نیز حرفش را به دو بخش گفته 
بود که دومین بخــش آن به عنوان 
انتقادی از گراشــی ها تلقی می شد: 
»مهم اینجاست که خوب اومد.گراش 
رو آباد کرد. و خوب رفت. آقای قائدی 
مطمئنا هر جا برین جای پیشــرفت 
بیشتری دارین تا گراش. به خصوص 
کــه تو این چند روز خیلی صمیمانه 
گراشی ها ارادت خودشون رو به شما 
ثابت کردن! فکــر نمی کردم اینقدر 
آدمای قدر نشناســی باشیم! بخاطر 
همینه که خیلی از گراشــی هامون 
واس پیشــرفت تو گراش نمی مونن 
و ســرمایه و سواد و زندگیشونو واس 
شــهرای بزرگ خرج میکنن. چون 
اونجاها واس کار و فعالیت آدم ارزش 

قائلن، نه ماهایی قدر نمی دونیم.«
تعداد کامنت ها زیاد اســت و در یک 
گزارش کوتــاه نمی گنجد. از همه ی 
تشــکرها، خوبی ها، بدی ها، انتقادها، 
پیشنهادها و... می گذریم و گذشته از 
زحمات قائدی به امید آن می نشینیم 
که شــهدار جدید بتواند آن دســته 
از نیازهای شــهر که مانده را به نحو 
احســن انجام دهد تا آن دســته از 

انتقادات وارده نیز کاهش یابد.
بــرای بررســی کارنامه شــهردار به 
سراغ شــهرداران پیشین نیز رفتیم 
که ســه تن از آن ها نظــرات کوتاه 
خود را نوشــتند. ابراهیم مهروری و 
عبدالحســین مهروری اظهار نظر در 
مورد قائدی را به آینده موکول کردند.

پرونده

نظر

نظر

نظر

سه اولویت شهردار
اولویت های کاری که از بدو شروع به کار آقای مهندس 
قائدی انتظار آن می رفت انجام دهد پیشرفت آن به شرح 

زیر است:
۱. پــروژه خیابان دروازه: انتظــار می رفت با اجرای این 
پروژه از بار ترافیکی خیابان اصلی شــهر کاســته شود 
ولی به علت عدم اجرای کامل آن در حال حاضر بیشتر 
به طرح تعویض کوچه و روان بخشــی شــباهت دارد و 
هیچگونه نقشــی در کاهش بار ترافیکی خیابان اصلی 

ندارد.
۲. پروژه ســامانده یی آب هایی ســطحی کــه اصلا کار 

فیزیکی انجام نشده است. 
۳. فضای ســبز شهرداری در این قسمت موفق بوده که 

جای تقدیر و تشکر است.

از نظر عمرانی موفق
قبل از آمدن آقای مهندس قائدی، زندگی در گراش برای 
هر شــهروند افتخارآمیز و لذت بخش بود. با فعالیت های 
ایشان این امر دوچندان شد. ایشان فقط در دو سال اول 
به اندازه ی هشت سال کار عمرانی کردند و در این شش 
سال نیز شاید به اندازه ی نصف عمر شهرداری کار عمرانی 
داشتند. البته اینکه ترکیب منابع درآمدی شهرداری در 
طول این مدت چه بوده اســت اطلاع چندانی ندارم. اگر 
بیشتر از منابع تجدید شونده مانند عوارض استفاده شده 
باشد که بسیار عالی است و در مورد میزان فروش زمین 
که برخــی مطرح می نمایند، چون اطلاعاتی ندارم اظهار 

نظر نمی کنم. 
البته شــهرداری هنوز در مواردی از قبیل چابک ســازی 
ســازان اداری، واگذاری امور خدماتی شهری وفضای سبز 
به بخش خصوصی، ارتقاء فرهنگ ترافیک و فرهنگ حفظ 
بهداشــت محیط شــهری، اجرای طرحهایی در رابطه با 
ایجاد درآمدهای پایدار شهرداری و حتی نیازهای عمرانی، 
توسعه ای و زیباسازی کارهای زیادی برای انجام دادن دارد.

روز گراش عکس از مجید افشار «

محمد اسماعیل اسماعیل نژاد «

فاطمه شادی «

مهندس علی اکبرمظفری فرد «

سختی های شهردار بودن
اسلام خدمت به مردم را در ردیف بندگی خداوند بزرگ و 
در راســتای تعالی انسان به منظور نیل به سعادت و کمال 
انسانی قرار داده است. در این راستا شاید بتوان گفت هیچ 
خدمتی به اندازه خدمات شــهری مشــکل و طاقت فرسا 
نباشــد. مَثَل معروفی است که می گوید:  »إنَّ إرضاءَ الناسِ 
غایهً لا تدُرَک« بر اســاس این مَثَــل حقیقتاً راضی کردن 
مردم از عملکرد خدماتی و بخصوص عمران شهری کاری 
بس دشــوار است. زیرا فشــارها و انتقادات زیادی متوجه 

پرسنل شهرداری بخصوص شخص شهردار است.
گراش شهری اســت با مردمانی که کشــورهای مختلف 
دنیا را دیده اند، لذا شــاید انتظارات مردم این شهر نسبت 
به شــهرهای دیگر بیشتر باشــد و این انتظار از مسئولین 
بومی دوچندان خواهد بود. به هر حال این شهر، شهرداران 
زیــادی به خود دیده و هر کدام در مدت مســئولیت خود 
زحمات زیادی کشیده اند تا این شهر به سطح فعلی رسیده 
است. یکی از شهردارانی که زحمات زیادی برای این شهر 
کشیده جناب مهندس قائدی است که بیش از شش سال 
زحمت اداره این شهر را با مشکلات خاص خودش متقبل 
شده اســت. اینک که نامبرده از سمت خود استعفاء داده، 
قضاوت ها در خصوص میزان موفقیت ایشــان بیشتر مورد 

توجه خواهد بود.
اینجانب نیز به عنوان یک شــهروند که مدت کوتاهی در 
سمت شــهردار بوده و ســختی های کار را درک کرده ام؛ 
چنانچه بخواهم نمره ای به عملکرد جناب مهندس قائدی 
در خصوص عمران شهری و گســترش فضای سبز بدهم 
باید بگویم که جزء شهرداران موفق و پرتلاش شهر بوده و 
خدمات بسیاری را به این شهر نموده اند. هر چند که ممکن 
اســت نقدی هم در بعضی از موارد نســبت به ایشان وارد 
باشد، اما در مجموع وظیفه ما به عنوان شهروند این است 
که قصورات مسئولین را با دیده اغماض بنگریم و خدمات و 

تلاشهای آنان را برجسته و قابل ستایش بدانیم. 
شــایان ذکر است که در این راســتا باید شورای شهر هم 
بخصوص در حیطه  نظارتی خود بر عملکرد شهرداری مورد 
ارزیابی قرار گیرد تا جنبه های موفق عملکرد شــهرداران 

تقویت شده و جلو کوتاهی ها گرفته شود.

نظر
کارنامه شهردارمحمد نام آور« 

 از خلال کامنت های گریشنا



محصول موسسه فرهنگی-هنری هفت برکه گراش
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شماره ۳۱

بهمن
۱۳۹۳

رودرو با میرزا اکبری در 2۵ سالگی ریاست او در ورزش گراش:

یکی از قوی ترین مدیران استان هستم   روستاییان ورزشکار در 
ارد به خط پایان رسیدند

ورزشکاران شهرســتان گراش درجشنواره ورزشی روستایی 
عشایری در رشــته های مختلف ورزشی که در بخش ارد و 

دهستان فداغ برگزار شد، توانایی های خود را محک زدند.
در این جشــنواره، سی ودو نفر از بخش ارد، دهستان فداغ و 
روستاهای تابع در رشته ی پینگ پنگ به صورت دو حذفی  
با هم به رقابت پرداختند که در نهایت شــیروان خاقانی زاده 
از ارد بر ســکوی اول ایســتاد، مصطفی قاسم نژاد و محمد 
قادری هــر دو از فداغ به ترتیب عناوین دوم و ســوم را به 
خود اختصاص دادند. این برنامه در نمایشگاه تقی نژاد فداغ 

برگزار شد. 
در رشــته  ی والیبال، چهار تیم از بخش ارد و روســتاهای 
خلیلی ، فداغ ، حسین آباد در زمین والیبال مجموعه ورزشی 
شهدا رقابت کردند که  تیم آلفا ارد با غلبه بر حریفان عنوان 
قهرمانی این دوره از مسابقات را  در این رشته ی ورزشی به 
خود اختصاص داد و تیم خلیلی به مقام نائب قهرمانی دست 
یافت. در پایان جوایزی از سوی اداره ورزش و جوانان گراش، 

به تیم برتر اهدا شد. 
تیم حسین آباد، قهرمان فوتسال روستایی عشایری شهرستان 
گراش شــد. در سومین دوره فوتســال روستایی عشایری، 
تیم های خلیلی، حســین آباد، حیدر آباد، محمد زینا، فداغ، 
شــهدای ارد، وحــدت ارد و زینل آباد در زمین فوتســال 
مجموعه ورزشــی شهدای ارد حضور پیدا کردند و تیم ها در 
دو گروه چهار تیمی با هم رقابت کردند که در نهایت حسین 
آباد برسکوی اول ایستاد، فداغ دوم شد و شهدای ارد عنوان 

سوم این رقابت ها را به خود اختصاص داد. 
در ادامه مسابقات روستایی عشایری، سیزدهم بهمن ماه یک 
دوره مســابقه پرس سینه، در مدرسه راهنمایی بعثت فداغ 

برگزار شد.
احمد رســتمی مســئول برگزاری مســابقه پرس ســینه 
می گوید:در این مسابقه ۲۶ ورزشکار در رده های سنی جوانان 
و بزرگســالان در چهار دسته ۵۳ ، ۵۹ ، ۷۴ و ۸۳ کیلوگرم 
به رقابت پرداختند. که در پایان این رقابت ها در دســته ۵۳ 
کیلوگرم؛ حسین صادقی، قاسم رنجبر و حسین پریسایی به 
ترتیب عناوین اول تا ســوم را به خــود اختصاص دادند. در 
دســته ۵۹ کیلوگرم؛ علی کامران مقام نخست کسب کرد، 
علی کهنسال و محمد امامی فر دوم و سوم شدند. در دسته 
۷۴ کیلوگرم؛ محمود فداغی و مرتضی درویشــی بر سکوی 
اول و دوم ایستادند.در دسته ۸۳ کیلوگرم؛ حمید سعادتیان، 
احمد رستمی و سجاد فیروزی عناوین برتر اول تا سوم این 

مسابقه را به دست آوردند.
در مراسم اختتامیه مســابقات روستایی عشایری به نفرات 
برتر در هر دسته، حکم قهرمانی از سوی تربیت بدنی گراش 
اهدا شد و همچنین به برترین ها به ترتیب نفر اول مبلغ ۴۰ 
هزارتومان، نفر دوم مبلغ ۳۰ هزارتومان و نفر سوم مبلغ ۲۰ 
هزارتومان از سوی شورای اسلامی و باشگاه بدنسازی عادل 

)رستمی(، پرداخت شد. 
سومین دوره بازی های روستایی- عشایری شهرستان گراش 

با برگزاری مراسم اختتامیه در بخش ارد به پایان رسید.
به گزارش یونس آفتاب از ارد اختتامیه این دوره مســابقات 
شــنبه، هجدهم بهمن مــاه در ســالن نمایندگی آموزش 
و پرورش برگزار شــد. فضلی بخشــدار مرکزی شهرستان 
گراش،صالحی بخشــدار ارد، اکبری رئیــس اداره ورزش و 
جوانان گراش، محسنی رئیس هلال احمر گراش و دهیاران 

و مسئولین محلی از حاضرین در مراسم بودند.

خبر

 مهمترین دســتاورد شما در این بیست و  �
پنج سال چیست؟

دســتاورد ورزشــی من این بوده که وقتی این 
مســئولیت را قبول کردم، گراش ســه رشته 
فوتبــال و والیبال و پینگ پنگ داشــت و الان 
بیست وشــش رشــته در گراش فعال است که 
اغلب آن ها هم عنوان دار در ســطح اســتان و 
کشــور و بعضاً بین المللی است. در بعد عمرانی 
هم کل امکانات گراش یک زمین خاکی فوتبال 
بود اما الان ســرانه ورزشــی ما بدون احتساب 
بخش خصوصی بالای یک متر مربع است. من 

از عملکرد خودم در این سال ها راضی ام.
از  � بیســت وپنج سال  گذشــت  وجود  با 

مسئولیت شما و در آســتانه ی بازنشستگی، 
و جوانان  اداره ورزش  کارمند رســمی  هنوز 

نشده اید. فکر می کنید دلیل آن چه بود؟
من تمام تلاش خودم را برای ورزش گذاشــته 
بودم و به این مساله فکر نمی کردم. البته سال 

قبل من کارمند پیمانی شدم.
از دلایل رســمی نشدن شما  � شاید یکی 

تحصیلات  که شــما  بود  تحصیلــی  مدرک 
آکادمیک نداشتید...

الان خیلی ها هستند که مدرک تحصیلی شان 
همیــن دیپلم اســت ولی پســت های خیلی 
بالاتری از مــن را هم دارند. از طرفی، خیلی ها 
هم هستند که تحصیلات آکادمیک دارند ولی 

در جایی پستی ندارند.
یک عده هــم می گویند چون آقای اکبری  �

تلاش زیــادی برای جذب اعتبار از اســتان 
نمی کند، مســئولین استانی هم راضی به این 

هستند که شما را ابقا کنند...
من نمی دانم کســانی که این حرف را می زنند 
چرا شــهامت ندارند که رودررو با من صحبت 
کنند. هیچ مســئولی برای بقــای خودش این 
کار را نمی کند کــه از اعتبارات اش بگذرد. اگر 
این طور باشــد مــن بزرگ تریــن خیانت را به 

ورزش گراش کرده ام.
دیگر کارمنــدان اداره هم بالطبع مدرک  �

تحصیلــی ندارند و از طرفی در این ســال ها 
کارمندی هم به اداره اضافه نشــده است. در 

این  باره چه نظری دارید؟
البته یکی از دوستان مدرک دیپلم دارد و یکی 
دیگر هم در صدد اســت که مدرک دیپلم اش 
را بگیرد؛ اما این ها از خیلی از آدم های باســواد 
هم باسوادتر هستند. این نشانه ضعف ما نیست 
بلکه نشانه قدرت مدیریت ما است. من به خودم 
می بالم که در بحث مدیریتی یکی از قوی ترین 
مدیران سطح استان هستم. افتخار می کنم که 
بــا مدرک دیپلم این مدیریــت را می کنم و به 
همکارانم هم افتخــار می کنم. خیلی از آدم ها 
آمدند که مدرک شان از من هم بیشتر بود ولی 

نتوانستند مدیریت کنند.
اتمام ورزشگاه محبی به عمر خدمت شما  �

این ورزشگاه  که نرســید. فکر می کنید کی 
تکمیل می شود؟

درســته. سال ۷۸ کلنگ آن زده شد و هنوز به 
اتمام نرسیده...

و تا ســال ۸۷ به صورت هیئت امنایی و  �
با اعتبارات خیر ســاخته می شد. تا آن موقع 
برای مجموعه چقدر هزینه شده بود و چقدر 

پیشرفت فیزیکی داشت؟
بــه نقــل از آقای فانــی عضو هیئــت امنای 
مجموعه، تا آن موقع هشــتصد میلیون تومان 
هزینه شــده بود. تا آن موقع ۵۵ درصد سالن 

پیشرفت داشت.
از ســال ۸۷ هم مجموعه به تربیت بدنی  �

واگذار شد...
ما سال های اول که اعتباراتی نداشتیم ولی سال 
۹۰، صد شــصت و هشت میلیون تومان اعتبار 
جذب شــد و کار کردیم. امســال هم از محل 
اعتبــار نماینده های مجلس ســیصد میلیون 

تومان جذب شده است.
و فکر می کنید بالاخره چه زمانی این پروژه  �

به اتمام می رسد؟
نمی توانم بگویم چه زمانی تکمیل می شود اما 
انشاءالله اگر تحریم ها برداشته شود و اعتبارات 
ملی خوبی جذب کنیم این کار را ســریع تر به 
ســرانجام می رسانیم. در حال حاضر به حداقل 
دو میلیــارد تومان اعتبار برای تکمیل ســالن 

مجموعه نیاز است.
با توجه به خیل مســاجدی که در شهر و  �

ساخت  دارد،  وجود  شــهدا  مجموعه  اطراف 
مسجد در این مجموعه چقدر ضرورت داشت؟ 
آیا بهتر نبود این هزینه را مثلًا برای ســاخت 

یک خوابگاه صرف کرد؟
وقتی یک ورزشکار اینجا ورزش می کند، آیا این 
درست است که او با لباس و شورت ورزشی به 
آن سمت خیابان برود و در نمازخانه شهرداری 
نماز بخواند؟ این نمازخانه هم برای اهالی محله 
اســت و هم برای ورزشــکاران. و این نظر خیر 

بوده است 
که اینجا مسجد ساخته شود و ما نمی توانیم بر 

خلاف نظر او عمل کنیم.
خیر چقدر اعتبار برای ساخت این مسجد  �

تخصیص داده است؟
فعلًا تا سقف دویست وپنجاه میلیون تومان.

ظاهراً جایگاهی که برای استادیوم ساخته  �
شده، نقشه ی یک ســوله بوده. آیا این حرف 
درست است؟ و این که بعد از گذشت دو سال، 

چه زمانی این جایگاه تکمیل می شود؟
نه، نقشه سوله نبوده. متاســفانه در این مورد 
کمی بزرگ نمایی شــده است. فکر می کنم اگر 
اعتبارات تزریق شــود تا آخر امســال به اتمام 

برسد.
یک مشکلی که عمده ی سالن های ورزشی  �

دارند، سیســتم تهویه و سرمایش و گرمایش 
است. کی قرار است این مشکل حل شود؟

درست است. ما سال گذشته یک اعتبار دوازده 
میلیون تومانی برای افزایش ولتاژ برق گرفتیم 
و این کار را انجام دادیم. امیدواریم در آینده با 
تزریق اعتبار، خصوصاً سیســتم سرمایش بهتر 

شود.
برخی رشته ها مانند بسکتبال و بدمینتون  �

و وزنه برداری و ورزش جانبازان و معلولین قبلًا 
رشته های فعالی بودند که الان عملًا غیر فعال 

شده اند. دلیل آن چیست؟
از زمانی که ورزش هــای پاورلیفتینگ و پرس 
سینه آمد، وزنه برداری تحت الشعاع این رشته ها 
قــرار گرفــت. از طرفی وزنه برداری اســتان و 
لارستان هم افت پیدا کرد و گراش هم به تبع 
آن ها دچار افت شــد. در مورد بسکتبال آقایان 
که تا به حال نداشتیم و در مورد خانم ها هم پنج 
ماهی می شود که با رفتن خانم حق بین جهرمی 

غیر فعال است.
یعنی شــما منتظر این هستید که یک نفر  �

بیاید و رشته غیر فعالی را فعال کند؟
شــما نباید دســت بگذارید روی رشــته هایی 
که فعالیت نداشته اســت. ما رشته هایی نظیر 

سوارکاری و پینگ پنگ داریم که حتی برتر از 
اســتان اســت. یا همین پرس سینه که بعد از 
مرکز استان، گراش در آن حرف اول را می زند.

در مورد رشته های موفق هم به نظر می رسد  �
شما توجه خاص تری به آن ها دارید.

ما مثل یک پدری هســتیم که مثلًا ده فرزند 
دارد. میزان توجه ما به این رشته ها هیچ فرقی 
نمی کند. در مورد رشته ها هم همین طور است. 
منتها ما یک مبنایی داریم که رشــته هایی که 
فعالیت و مقام آوری آن ها بیشتر است، توجه ما 

هم به آن ها بیشتر است.
وضعیت مالی هیئت ها به چه شکل است؟ �

کل بودجــه ای که برای هیئت هــا از اعتبارات 
اســتانی در نظر گرفته شــده است دو میلیون 
تومان است که ما باید این دو میلیون تومان را 
بین تمــام هیئت های بخش مرکزی و ارد و نهُ 

روستا تقسیم کنیم!
وضعیت مزایده سالن های ورزشی و زمین  �

چمن به چه صورت است؟
دولت این ســالن ها را اوایل سال در روزنامه ها 
آگهی می کند و ارتباطی هم به ما ندارد. قیمت 
پایه این مزایده برای سالن مجموعه شهدا سه 
میلیــون و پانصد هزار تومان اســت که تمام 
هزینه هــای حفظ و نگهداری آن با مســتاجر 
است. ســال گذشــته مســتاجر ما در زمین 
چمن هیئــت فوتبال بود ولــی چون مقداری 
از این قضیه لطمه خوردیم، امســال به مزایده 
نگذاشتیم. بقیه سالن ها را ما به هیئت ها واگذار 

کردیم و خودشان آن را مدیریت می کنند.
چرا اعضای هیئت امنای اداره، جلساتی که  �

برگزار می کند عمدتاً برای فوتبال است و توجه 
چندانی به بقیه رشته ها ندارد؟

این جلســاتی که گرفته می شــود به پیشنهاد 
خود هیئت هاســت و ما هم آن را به هیئت امنا 

منعکس می کنیم.
چرا با وجود غیر فعال بودن برخی از اعضای  �

هیئت امنا، پیشــنهادی برای تغییر این اعضا 
داده نمی شود؟

اعضای هیئت امنا بــه عنوان بازوی مالی اداره 
ورزش و جوانان هســتند. وقتی یک نفر مثل 
آقای فرســوده به خــارج ســفر می کند، این 
اعضایی که در خارج هســتند به ایشــان برای 
تامیــن هزینه کمــک می کننــد وگرنه آقای 
فرســوده که نمی توانست نزدیک به هفت سال 

تیم هایش در سطح کشور بازی کند.
چرا از جوانان در هیئت امنای اداره ورزش و  �

جوانان استفاده نمی کنید؟
ما مشتاقیم که از جوانان استفاده کنیم ولی یک 
جوان باید خودی هم نشان بدهد. از طرفی اگر 
ما یک جــوان را وارد اعضای هیئت امنا کنیم، 
چون عمده کارها مباحث مالی است، سنخیتی 
ندارد که یک جوان را همراه با یک فرد مسن تر 

کرد و برای پول به کسی رو زد.
سال گذشــته شــما یک تقویم ورزشی  �

دادید اما در عمل خیلی از برنامه ها اجرا نشد. 
دلیل اش چه بود؟

ما در خیلی از برنامه ها محدودیت مالی داریم. 
یک سری مسائل دیگر هم بود که من نمی توانم 

آن را باز کنم.
چند ماه قبل شــما دومین جلد از کتاب  �

»نگاهی به ورزش گراش« را منتشــر کردید. 
برای این کتاب چقدر کار مطالعاتی انجام شد؟

چه کار مطالعاتی بهتر از این که من چهل سال 
در بطن ورزش شهر بودم. من نیازی به اطلاعات 
گرفتن نداشتم بلکه اگر کسی اطلاعات بخواهد 

باید از من بگیرد.
 چقدر بــرای این کتاب هزینه کردید و آیا  �

این هزینه شخصی بود؟
حدود ســیزده میلیون تومــان هزینه کردم. 
مقداری از آن هزینه شخصی بود و مقداری نیز 

خیر کمک کرد.
خودتان کی بازنشست می شوید؟ �

مشخص نیست، اما فعلًا تا آخر سال هستم.
به نظرتان بهترین گزینه برای جانشــینی  �

خودتان کیست؟
همه جوان ها بحمــدلله خوب اند. آقای علیرضا 
دانشور تحصیل کرده است اما قبول نمی کند. 
آقای مرتضی موغلی از جوانان علاقه مند است 
اما شــرایط  اش را ندارد. آقای احمد فرزانه هم 
هســت که فکر نمی کنم بپذیرد. آقای محسن 
افشــار هم یک جوان تحصیل کرده و با تجربه 
است. ورزش گراشرا  باید یک بومی آن را اداره 
کند. اگر غیر بومی باشــد نمی تواند آن را اداره 

کند.
سال گذشته آقای حسنی رییس شورا یک  �

نامه به استان زده بود و در آن نامه آقای دانشور 
را به عنوان رییس اداره ورزش و جوانان معرفی 

کرده بود. قضیه به کجا رسید؟
این کار در حیطه وظایف آقای حســنی نبود. 
ایشــان یک زمانی نماینده مجلس بود و شاید 
می توانست این کار را بکند. من حتی خبر هم 
نداشتم که این کار را کرده و بعداً متوجه شدم. 
این طور هم نیست که یک نفر از اینجا یک نامه 
بزند استان و کسی را معرفی کند و استان هم 

بپذیرد.
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 وقتــی که در فروردین ســال ۶۵ میرزا اکبری حکم ریاســت بر اداره « 
تربیت بدنی گراش را از دست غلام رضا آبهشت، مدیر کل وقت تربیت بدنی 
دریافت کرد، شاید خود او هم فکر نمی کرد حضورش در راس ورزش گراش 
بیست وپنج ســال طول بکشد. اکبری از زمانی که گراش یک شهر کوچک 

بود که به بخش هم ارتقا نیافته بود تا الان که پنج ســال از شهرستانی آن 
می گذرد، در چهار دوره مختلف مســئولیت ورزش گراش را بر عهده داشته 
است. و حالا او در آستانه بازنشستگی است و به تازگی جلد دوم تاریخ ورزش 

گراش را منتشر کرده است.

ورزش

نوجوانان بر بلندای 
فوتبال فارس

از چهارنماینده ی گراش در لیگ های برتر فوتبال و فوتسال 
فارس تیم فوتبال نوجوانان هلال احمر با کسب مقام قهرمانی 
بهترین نتیجه را به دست آورد. خبر بازی های این تیم ها به 
صورت هفتگی در گریشنا منتشر شده است و خبر کامل نیز 

در شماره آینده افسانه منتشر می شود.
نوجوانان قهرمان �

دو هفته مانده به پایان بازی های لیگ برتر نوجوانان فارس، 
هلال احمر با اقتدار به مقام قهرمانی رسید. نوجوانان امسال 
بدون باخت به پیش رفتند تا قهرمان شوند. در حال حاضر 

این تیم با ۳۰ امتیاز قهرمانی خود را مسجل کرده است.
جوانان برای سومی می جنگد �

تیم جوانان هلال احمر نیز کارنامه قابل قبولی در رقابت های 
امسال داشــت. این تیم یک هفته مانده به پایان بازی ها در 
جایگاه چهارم قرار دارد و امیدوار است با پیروزی برابر امید 

قائمیه با مقام سوم به کار خود پایان دهد.
بزرگسالان در نوسان �

تیم بزرگســالان هلال احمر با وجود سابقه قهرمانی امسال 
کارنامه موفقی نداشــت. این تیم بازی ها را خوب آغاز کرد 
اما چند باخت متوالی قرمزپوشان را به انتهای جدول برد. در 
نهایت هلال احمر با شش برد و هشت باخت با ۲۲ امتیاز در 

جدول ده تیمی مسابقات به مقام هفتم رسید.
امید تا روز آخر �

شهدا نماینده فوتبال گراش در لیگ برتر استان فارس بود. 
این تیم تا هفته آخر نیز شــانس صعود داشت اما شکست 
خانگی در برابر نبرد داراب در بازی آخر آرزوهای این تیم را 
بر باد داد. شــهدا در جدول شش تیمی گروه یک مسابقات  

سوم شد.

فوتبال

گریشنا « «
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شماره ۳۱
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محصول موسسه فرهنگی-هنری هفت برکه گراش

دمی با مهدی محمدزاده که آخرین یادگار را می نویسد

مرگ کسب و کار من است

مهدی محمدزاده گراشــی متولد ۱۳۵۷ اســت. در دوران 
خدمت ســربازی اش به واسطه علاقه ای که به هنر خطاطی 
داشت در کلاس های خطاطی و پارچه نویسی شرکت کرد و 
این هنر را به صورت کامل فرا می گیرد. پس از اتمام خدمت 
ســربازی دوره ای کوتاه پیش استاد حسین کرد )کریم زاده( 
حکاکی بر روی سنگ را آموخت. پس از مدتی استادش به 
خاطر مشکلات شــخصی مغازه را به مهدی واگذار می کند. 
حالا مهدی برای خودش استادی شده است. چهارده سالی 
می شود که استاد مهدی با حوصله و علاقه مثال زدنی وقت 
و عمر خود را بر روی کار ســنگ تراشی گذاشته است و از 

کارش راضی است.
برای تهیه گزارشم به محل کارش رفتم. سنگ های قبرهای 
آماده شــده با شکل و فرم و متن های مختلف آماده تحویل 
بودند حس و حال قبرستان را به آدم می داد. هیجانی همراه 
با ترس. سنگ قبرهای آماده بر سینه دیوار تکیه داده بودند 
و انگار تو را به پشت خودشان دعوت می کردند. جاذبه مرگ 
را حس می کردی. با حوصله و دقت خاصی به سوالاتم پاسخ 
می داد. دوست نداشتم مزاحم کارش شوم. از دیدن کار روی 

سنگ، من نیز لذت می بردم.
ابتدا خطوط و نوشــته را بر روی سنگ به وسیله قلم رسم 
می کرد و در نهایت با دســتگاهی که ســنگ فــرز نام دارد 
خطوط را بر دل ســنگ حک می داد. اولین سنگ قبری که 
ســاخته را به خاطر نمی آورد. می گوید: »مربوط به چهارده 

سال قبل است«.

برایم جالب  است بدانم خانواده اش و مردم در مورد شغل اش 
چه نظری دارند. گفت: »در ابتدا مرا ســرزنش می کردند که 
چرا وارد این حرفه شــده ای و مخالف بودند ولی رفته رفته 
یک جورهایی با نوع شــغل ام کنار آمدند. بعضی از دوستان 
شــوخی می کنند و می گویند سر جانماز دعا می کنی مردم 
بمیرند تا ســنگ قبر بتراشی و به پول برسی. و یا وقتی سر 
ختم کســی می روم با شوخی می گویند برای ساخت سنگ 

قبر آمده ای.«
از احســاس آن روزهای آغازین فعالیتش پرسیدم پاسخش 
این بود که در اوایل کار اســترس فراوانی داشتم. شب ها در 

خواب همه اش کابوس می دیدم. آن اوایل زیاد دستم به کار 
نمی رفت و بعد سوالی می پرسم که می دانم جواب اش سخت 
است: »دوست داری مشــتری هایت زیاد باشد؟« می گوید: 
»جواب دادن به این ســوال سخت و است. هر چند از مرگ 
کســی هم راضی نیستم ولی از یک طرف دوست دارم کارم 

رونق بگیرد.«
مهدی در این مدت حدود بیســت شاگرد داشته است البته 
بیشتر در رشته پارچه نویسی. و علاقه ای بر حجاری)حکاکی( 

روی سنگ نداشته و کارشان را ادامه ندادند.
اســتاد مهدی از شغلش راضی است و خدای را شاکر است. 

چرخ زندگی اش می چرخد. مدت زمان ســاخت یک سنگ 
قبر با دســتگا ه های برقی امروزه حدود نصف روز است ولی 
با قلم و چکش که در ســال های ابتدایی فعالیتم اســتفاده 

می کردم یک روز است.
ســاخت سنگ قبری که او را به شدت متاثر کرد سنگ قبر 
فرزند دو ساله یکی از دوستانش بود چون ارتباط صمیمی با 

آن دوست داشته است.
می گوید: »سنگ تراشی شغل سختی است. باید عشق داشته 
باشی. علاقه وافر می خواهد وگرنه نمی توانی دوام بیاوری. در 

این حرفه تمرکز فراوان می خواهد.«
طرح روی سنگها هم سلیقه ای است. گاهی اوقات طرحی را 
مشــتری می دهد و گاهی وقتها نیز از همکاران اش در سایر 

نقاط کشور طرحی را می گیرد.
روی سنگ از اشعار شاعرانی چون حافظ، بابا طاهر و سعدی 
بیشــتر استفاده می کند. از نگاه خودش  زیباترین متنی که 

حکاکی کرده این است: 
همی نالم که مادر در برم نیست      

صفای سایه او بر سرم نیست
مرا گر دولت عالم ببخشند            

برابر با نگاه مادرم نیست
در جــواب به این ســوال که حس و حــال خودت از مرگ 

چیست؟
پاســخ می دهد: از مرگ هراسی ندارم. مرگ حق است. من 
سنگ قبر طفل دو روزه ساخته ام تا پیرمرد صدوبیست ساله. 

همه رفتنی هستیم.
و اینکه آیا برای خودت هم سنگ قبر تراشیده ای؟

پاســخ می دهد: »در فکرش هســتم ولی از مادرم می ترسم 
چون او اصلا خوشش نمی آید.«

اســتاد مهدی در هر ماه حدود پانزده سنگ قبر می تراشد. 
ماندگاری ســنگهای گرانیت امروزی تا ســیصد ســال هم 

می رسد چون سنگی است بسیار مقاوم.
قبلا معدن سنگ ها از کلات گراش بوده که سنگی بوده نرم 
که با قلم چکش به راحتی می شد بر روی آن کار کرد. ولی 
ســنگهای امروزی از جنس گرانیت است. که سنگی است 

فوق العاده سخت و شکننده.
ساخت یک ســنگ قبر از صدوهشــتاد هزار تومان تا پنج 
میلیون وســیصد هزار تومان خرج دارد. هر سفارش دهنده با 
توجه به اوضاع مالی متوفی سنگ قبرش را انتخاب می کند. 
به نظر استاد سنگ تراش مشتری های خیلی به متن سنگ 
قبر کاری ندارند و بیشــتر روی دوام سنگها و گودی و عمق 

خطوط تاکید دارند.
درطول مدت صحبت ما مشــغول کارش نیز اســت. وقتی 
خداحافظی می کنیم به مرگ فکر می کنم که نزدیک است 

ولی ترسناک نیست.

گزارش
محمدجواد حسن نژاد «

زندگی

گپ

مردی که چهره را 
عوض می کند

ماشــاءاله بلبلی متولد شــهریور ۱۳۵۴ در گــراش، از معدود 
گریمورهای گراش است. 

از چه ســالی و چگونه کار چهره پردازی را شروع  �
کردی؟

 از ســال ۱۳۶۸ که دوره راهنمایی خود را در مدرسه عالیان 
می گذراندم بــه تئاتر علاقه مند شــدم و نمایش تپش دل را 
کارگردانی کردم و آن موقع این تئاتر در سطح شهر مقام اول 
را به دست آورد. بعد از آن در مسابقات استانی شرکت کردم و 
از آن موقع بود که علاقه من به تئاتر بیشتر شد و این موضوع 

زمینه ای شد تا این رشته را به صورت حرفه ای دنبال کنم. 
با توجه به علاقه ام به هنر گریم و نیاز مبرم هنرمندان شــهر 
به گریمور به این کار روی آوردم و زیر نظر اســتاد ســیف ا... 
جمالی از لار و با همکاری علی فخری، در این دوره  آموزشــی 
درخانه فرهنگ گراش شرکت کردم و آموزش دیدم، البته تاثیر 

مطالعه، در پیشرفت کارم را نمی توانم نادیده بگیرم.

در چه فعالیت های نمایشی مشارکت داشته ای؟ �
در ســال۱۳۷۷ اولین گروه هنری صبا را به کارگردانی علی 
فخری تشــکیل دادیم و به عنوان بازیگر در نمایشنامه کنار 
لک و پک، معراج، طنز موبایل فروشــی، غریبه ی شام، حضور 
داشــتم. در کارهای نمایشی دیگر نیز گریم و طراحی گریم 
را انجام دادم، نمایش خورشــید مهربانــی، تئاتر مذهبیِ بر 
شانه های زخمی زینب و غریبه شام، نمایشنامه کابوس سرخ 
و همچنین دو نمایشــنامه که در مدرسه ابدی به کارگردانی 
امیر حســین نوبهار برگزار شــد و مقام اول در سطح مدارس 
گراش را به دســت آورد نیز، کار طراحــی و اجرای گریم با 

من بود.
 در نمایشــنامه خاک سبز با موضوع جشنواره دفاع مقدس، هم 
بازیگر و هم طراح صحنه بودم و در این نمایشنامه دیپلم افتخار 
طراح صحنه را به دســت آوردم. در حال حاضر با دانشکده علوم 
پزشــکی، مدارس و گروه های تعزیه در قســمت، چهره پردازی 

همکاری دارم.

اولین کار گریم را در چه نمایشی انجام دادید؟ �
در برنامه کودک خورشید مهربانی به کارگردانی علی فخری.

 تا به حــال در زمینه ی فیلم کوتــاه هم فعالیتی  �
داشته اید؟

بله، مستند کوتاه » هنر محلی ما« را به عنوان اولین فیلم کوتاه  
خود کارگردانی کردم.

واژه مرگ ابتدایی ترین کلمه ای است که با شنیدن « 
ســنگ قبر در ذهن مــان تداعی می شــود. اما همین 
پیام آور مرگ، ماجراها دارد برای خودش. شاید جالب 
باشــد که بدانید که در کشــور ما ده ها نوع سنگ قبر 
به غیر از ســنگ قبرهای معمولی که به شکل کتیبه 
هستند وجود دارد. در بسیاری از شهرها و روستاهای 
ایران با توجه به فرهنگ .و تاریخ گذشــته مردمانش 
اشکال متفاوتی از سنگ قبر به چشم می خورد. شاید 
خوش ذوق ترین قوم ایرانی در طراحی و ساخت سنگ 
قبر و مقبره، اقوام فارس، بختیاری و استان خوزستان 
باشد. مردم این مناطق سنگ قبر را به صورت خوابیده 
بــر روی گور می گذارند، اما در بســیاری کشــورها و 
همچنین ایران در گذشــته ای نه چندان دور، ســنگ 
گور به صورت ایســتاده بالای گور جای می گرفت. در 
گذشــته معمولا از سنگ کوچکی بدون کنده کاری بر 
بالای قبر تنها برای مشخص کردن محل دفن استفاده 
می شد. اما به مرور بر روی سنگ قبر نام و نام خانوادگی 

فرد فوت شده نیز حک می گردید.

آلبوم خانوادگی

مرحوم«احمد«محسنی«و«حاج«اسد«افشار«۱35۱««حاج«محمود«عابدینی،«احمد«محسنی،«نوازد«غلامعباس«سال«۱352««نوذر«مفرح،«اسد«افشار،«رضا«کارگر،«مرحوم«محمد«درویشی،«عباس«افشار««حسن«افشار،بی«بی«خانواده،«عبدالرضا«و«حسین«افشار،«نوزاد«معصومه«افشار««

ارسالی مجید افشار «

حبیبه بخشی «
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Sadegh Rahmani 
 Became Director of 

Culture Radio
Gerishna: Sadegh Rahmani, the nationally 
acclaimed poet and journalist, was appointed 
the director of Culture Radio (Radio Farhang), 
the second most-heard radio in Iran. Mr. 
Rahmani was born in Gerash 49 years ago, and 
still has a great influence on the cultural and 
literary activities of Gerash, especially from the 
position of Managing Director of Haft Berkeh 
Cultural Institute.
Rahmani has worked in Culture Radio for 
15 years, and was the chief editor of Cultural 
Studies section of this radio for several years. 
Last year he was appointed the director of Saba 
(meaning morning) Radio, a newly established 
radio station, and made a huge success. The 
merging of this station in Culture Radio due to 
the wide changes in the management of Islamic 
Republic of Iran Broadcasting elevated Mr. 
Rahmani to the position of the director of the 
Culture Radio.
Sadegh Rahmani’s complete name is Mohammad 
Sadegh Rahmanian, but he prefers to publish under 
the shorter name. He belongs to the generation 
of Revolution poets, and has published several 
poetry collections including Pomegranate and 
Louver (including his most famous poems in local 
language), Everything is Blue, In This Calm Night, 
and also Greens, Reds which introduced a new 
form in Persian poetry called “Rubaiy Nimai”. He 
has received many awards and honors, including 
Fajr Poetry Festival life achievement for his 30 
years of poetry.
Director: مدیر
Culture Radio: رادیو فرهنگ
Managing Director: مدیر مسئول
Cultural Studies section: بخش مطالعات فرهنگی
the generation of Revolution poets: شاعران نسل انقلاب
Pomegranate and Louver: انار و بادگیر
Rubaiy Nimai: رباعی نیمایی

News

» Masoud Ghafoori »

محمدحسن:خیلی خوبه که با میانگین دو دقیقه مطالعه 
از همه چیز سر در می آریم.

تش باد: شــهر ما این قدر کوچیکه که اگه ساعت ۴ با یکی 
قرار داری ســاعت ۴ و پنج دقیقه هــم از خونه بری بیرون، باز 

ساعت ۴ به قرارت می رسی.
چیستا: تعویض ویندوز واسه م شبیه تولد دوباره ست. هم 

واسه خاطر تازگی ش و هم برهنگی ش.

خلیل آباد: بزرگترین معضل من وقتی که بر می گردم 
به شهرم، صفر کردن صله رحمه. معمولا سعی می کنم هیچ جا 

نرم. بهشون می گم ظلم علی السویه عین عدالته.

گراش: بعضی ازدواج ها باید انجام بشــه تا اشتباه بودن اش 
ثابت بشــه وگرنه تا ســال ها به صورت عشــق ناکام  روح یک 

خانواده رو می خوره.

پرنده پر حرف تنهایی

website: www.gerishna.com 

روزی برای گراشی ها
برخی از شــهرهای بزرگ با نامگذاری روزی در سال 
برنامه هایی را برای معرفی شــهر خود اجرا می کنند. 
۱۵ اردیبهشت روز شــیراز و اول آذرماه روز اصفهان 
از معروف ترین نمونه ها است. این روز معمولا از طریق 
برگزاری جشــنواره های هنری و اجــرای برنامه های 

اجتماعی گرامی  داشته می شود. 
بــه همین دیدگاه صادق رحمانــی ۱۱ بهمن ۱۳۹۱ 
پیش نهاد داد که ۸۸/۱۱/۱۱ روز شهرســتان شــدن 
گراش، به عنوان روز گراش نامگذاری شــود. فروردین 
۱۳۹۲ شورای اسلامی گراش در مصوبه ای این روز را 
نهایی کرد. در این دو سال چون این روز متولی خاصی 

نداشت برنامه خاصی برای روز گراش تنظیم نشد.
امســال گروهی از پویشگران جامعه مجازی گراش با 
راه اندازی کمپین #روزگراش تلاش کردند این روز به 

یاد گراشی ها و غیرگراشی ها بیاندازد.
محمــد خواجه پــور در مــورد کارکــرد روز گراش 
می گویــد: روز گراش امکان ایجاد یک روح جمعی را 
به وجود می آورد از سوی دیگر فرصتی است که شهر 
گراش را به دوســتان غیر گراشــی در ایران و جهان 

معرفی کنیم.
عبدالرضا راســتگو طراحی نشان امســال روز گراش 
را بر عهده استو در ســال های آینده هر سال یکی از 
طراحان، نشــان روز گراش را طراحــی خواهد کرد. 
مهمترین نشــانه روز گراش بازنشــر این نشان در دو 
شــبکه اجتماعی اصلی گراشــی ها بود. در پیام رسان 
واتساپ روز گراش با تغیر نشان گروه ها گرامی داشته 
شــد. در اینستاگرام نیز بسیاری از گراشی ها این نشان 

را در صفحه خود منتشر کردند.
بخــش دیگــری از فعالیت های این روز عکاســی با 
شــعارهای روز گراش بود. خواجه پور در مورد رضایت 
از برنامه امســال می گوید: »مــا در ابتدای این تجربه 
هســتیم  و باید از تحربه ها خوب اســتفاده کنیم. هر 
چه این پویش بتواند از فضای مجازی خارج شــده و 
بین مردم گسترش پیدا کنند قوی تر است. این اولین 
تجربه بود و سال ها بعد با هماهنگی فرمانداری و اداره 
فرهنگ و ارشــاد اســلامی باید برنامه های به صورت 

جشنواره های فرهنگی و هنری باشد.« 

 صادق رحمانی
آیینه دار  فرهنگ 

رادیو شد
رحمانــی چهره  گریشــنا: صادق 
شناخته شده گراشی به عنوان مدیر 

رادیو فرهنگ معرفی شد.

از مهمترین سیاســت های رییس 
جدید سازمان صدا و سیما کاهش 
و کوچک سازی  شبکه های رادیویی 
و تلویزیونی بــود. رحمانیان که از 
سال۱۳۹۱  مدیریت شبکه رادیویی 
طنز و ســرگرمی صبــا را بر عهده 
داشت با ادغام رادیو صبا در شبکه  
فرهنگ بــه مدیریت رادیو فرهنگ 
منصوب شــد. رادیــو فرهنگ بعد 
از شبکه سراســری رادیو به عنوان 

شــبکه دو رادیو شناخته می شود و 
یکی از شبکه های اصلی صدا و سیما 

محسوب می شود.
محمدصــادق رحمانیان چهل و نه 
ساله که نوشته های او با نام صادق 
رحمانی منتشر می شــود از پانزده 
سال پیش در رادیو فرهنگ حضور 

دارد.
شاعران  از  رحمانیان،  محمدصادق 
انقلاب شــناخته می شود.  نســل 

سال ۱۳۸۷ در جشنواره شعر فجر 
از سی سال شاعری وی تقدیر شد. 
»انار و بادگیر« مجموعه شــعرهای 
محلی ،»همه چیزها آبی اســت« و 
» در این شــب آهسته« از شناخته  
شده ترین آثاراوســت. وی با انتشار 
»ســبزها، قرمزها« در سال ۱۳۸۵ 
قالب رباعی نیمایی را ابداع  و فضایی 
نو در ساختار شعر کوتاه ایرانی ایجاد 

کرد.

پلک اینستاگرامروز گراش
 »   «ژ.بزرگ زاده 

خبر فرهنگ
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